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Pagājušais gads 
Latvijai bija atkop
šanās gads. Visstrau
jāk atspērās ekspor
taimporta apgro zī
jums, kas sasniedza 
pirmskrizes līmeni 

un rudenī pat to pār sniedza.
Lēnām kritās bezdarbs, bet Lat

vijai uzspiestā SVF taupība un 
saimniecisko aktīvitāšu bremzē
šana, kas saistījās arī ar budžetu 
samazināšanu, lai pakāpeniski 
atjaunotu ienākumu balansu ar 
izdevumiem, nogrūda personis
ko ienākumu līmeni atpakaļ pie 
nabadzīgākām ES valstīm.

Polītikā šis bija Zatlera gads. 
Viņš ierosināja atlaist 10. Saei 
mu, tauta tam piekrita. Pa vidu 
starp Saeimas atlaišanu un jau 
nas ievēlēšanu Zatleram notecēja 
pirmo četru gadu valdīšanas laiks 
Valsts prezidenta amatā. Jauno 
VP ievēlēja pēcāk padzītā Saeima, 
kas Zatlera vietā izvēlējās Lem
berga Zaļo un Zemnieku par tijas 
izvirzīto Andri Bērziņu, bijušo 
Unibankas prezidentu.

Zatlers Saeimas atlaišanu mo 
tīvēja ar apņēmību izņemt polī
tiku no oligarchu rokām. Kaut 
tālāko gaitu parlaments viņam 
šajā amatā vairs neuzticēja, Zat
lers aiz lielās inerces nolēma 
nākamām Saeimas vēlēšanām 

GADU MijĀ
dibināt savu reformu partiju.    
Tas viņam spīdoši izdevās, un         
11. Saeimas vēlēšanās šī partija 
kļuva par spēcīgāko latviešu par
tiju, nostumjot aiz sevis gaidā  
mo uzvarētāju Vienotību. Zatlera 
iejaukšanās polītikā deva iespēju 
uzvarēt krieviskajam Saskaņas 
centram (SC), kas tāpēc ieguva 
visvairāk balsu. Savu populāritāti 
paaugstināja arī nacionālais 
spārns, bet lielākais zaudētājs      
bija vienīgais arēnā palikušais    
oligarchs Lembergs, kuŗa ZZS    
nu palika pēdējā vietā.

Turpmākais pārmaiņu pro   
cess virzījās kā šūpolēs. Brīžam 
pat šķi ta, ka valdošās koalicijas 
priekš galā varētu izvirzīties SC. 
Taču latviešu gals beidzot sapra
tās un atstāja SC opozicijā kopā 
ar ZZS.

Zatlera pieredzes trūkums 
polītikā un sakarīgā polītiskā 
rīcībā izraisīja viņa partijas po 
pulāritātes strauju kritumu, pat 
sešu deputātu dezertēšanu. Jau
nais gads rādīs, vai Zatlera re 
formu partija nav jau kļuvusi      
par nenozīmīgu minipartiju.

SC aizrāvās, izrādot sašutumu 
par to, ka latvieši viņus nav 
pieņēmuši koalicijā. Šo vilšanos 
veiksmīgi izmantoja provokātors 
Lindermans, kuŗa vadībā (un ar 
spēcīgu aizmuguri) tika savākts 

ap 15 000 parakstu propozi      
cijai par krievu valodas kā otras 
valsts valodas ieviešanu. Ar SC 
atbalstu beigās savāca arī nepie
ciešamos 155 000 parakstu, lai 
jau tājums nonāktu tautas nobal
sošanā, kad Centrālā vēlēšanu 
komisija (CVK) būs pārbaudī 
jusi un oficiāli izsludinās nobal
sošanas datumu.

Nav ne mazāko šaubu, ka tautai 
būs pietiekami saprāta šo ietei
kumu noraidīt.

Krievu valodā runā gandrīz  
visi nelatviskie pavalstnieki, kop
skaitā nepilni 500 000. Lai atzītu 
krievu valodas vajadzību kļūt        
par valsts valodu, nepieciešams 
771 350 „par” balsu. Tas nozīmē, 
ka „par” jānobalso vairāk nekā 
285 000 latviešiem, lai piepildī 
tos vēlēšanās krievu valodu legā
lizēt par valsts valodu.

Iet uz balsošanu un balsot 
„pret” tātad nozīmē atklātu no 
stāšanos pret ierosinājumu krie
vu valodai piešķirt šādu privilē
ģētu lomu valstī. Pret, iespējams, 
nostāsies visi tie, kuŗi ir sašutuši 
par šo mēģinājumu krievu va 
lodai piešķirt  nepelnītās priekš
ro cības. Pašreiz šķiet, ka pret bal
sos lielākā daļa latviešu. Tie, kuŗi  
šajā jautājumā ir apdomīgi un 
necenšas savas emocijas izrādīt, 
nolēmuši balsošanu ignorēt. Tā 

du nostāju ir ieņēmis arī Valsts 
prezidents. Liekas gan, ka šāda 
nostāja neliekas pievilcīga lielā
kajai daļai latviešu, bet tās aiz
stāvētāji domā, ka, ignorējot bal
sošanu, viņi nesakaitinās lielo 
Krieviju, kā arī tās lielmanīgos 
valsts un ministru prezidentus. 
Tautas nobalsošana visticamāk 
notiks februārī.

Starp citiem satraukumiem aiz
gājušajā gadā varam minēt Lat
vijas Krājbankas darbības apturē
šanu, kas izraisīja gan viļņoša 
nos, gan grūtības un problēmas 
Latvijas lauku iedzīvotājiem, uz 
ņēmējiem un pašvaldībām, kam 
bankā bija ļoti daudz kontu. 
Apdrošināšana sedza lielum lielo 
daļu kontu naudas īpašnieku 
noguldījumu, bet ne tos, kuŗi 
pār sniedza 70 000 latu. Tādi no 
guldījumi bija gan dažām privāt
personām, gan vienai otrai pa  š
val dībai un firmai. Latvijas Krāj
banka pieder arī darbībā aptu
rētajai Lietuvas Snoras bankai, 
kas savukārt pieder krievu fi 
nanču afēristam Vladimiram 
An  tonovam.

Bēdīgi klājās strauji augošajai 
Latvijas aviācijas firmai airBaltic, 
ko daudzus gadus vērienīgi va 
dīja vācietis Bertolts Fliks. Pārāk 
strauji augot un izplešoties, šī 
firma parallēli ekspansijai sāka 

ražot lielus zaudējumus. Fliks     
bija spiests firmu atstāt. Atklājās, 
ka viņa galvenais kompanjons 
bijis jau minētais V. Antonovs. 
Valstij, kas pārņēma airBaltic, ta 
gad firmā jāieplūdina daudzi 
desmiti miljonu un jāmeklē       
jauns un godīgs stratēģiskais       
avio jomas investors.

Uzmanības lokā nokļuva arī 
Rīgas Latviešu biedrība, kas pa 
vasarī ieguva jaunu priekšsēdi  
pazīstamo mākslas un kultūras 
cilvēku Gunti Gailīti. Iepriekšējie 
vadītāji Latvijas krizes gados        
bija RLB noveduši lielos parādos. 
Tā kā RLB mājo vienā no Rīgas 
izcilākajiem sabiedriskajiem na 
miem, kas labajos gados bija uz 
turējis gan sevi, gan RLB saim
nieciskos un vadošos darbinie
kus, iepriekšējie priekšsēži ne 
tika ar krizes izraisītajām pro
blēmām galā. Vispirms Valdis 
Rūmnieks ar savu palīgu Jāni Jur
kānu noveda biedrību lielos pa 
rādos. 

Ojārs Celle

(Turpinājums 6. lpp.)

Rīgas pils Ziemsvētku egles iedegšana kopā ar Latvijas ģimenēm. 
Centrā Valsts prezidents Andris Bērziņš ar dēlu Kristapu un 
dzīvesbiedri Dr. Daci Seisumu

Veco gadu aizvadot, daudzi no 
mums pārdomās, kā uzlabot sevi 
un savu dzīvi nākamajā gadā. 
Laba daļa to darīs, solot sevi kaut 
kā labot un visu labāk kārtot. 
Šādus solījumus sev parasti sau
cam par Jaunā gada rezolūcijām 
un šīs rezolūcijas cenšamies cits 
dedzīgi, cits tikai formas pēc iz 
pildīt un ieviest par savas dzīves 
sastāvdaļu.

Arī mums, Latvijas pavalst
niekiem ārzemēs, būtu jāseko    
šai tradicijai un jāpieņem sev       
un savai valstij par labu viena 
rezolūcija, ko varam iedzīvināt 
tikai ar dažu stundu darbu.

Ļoti iespējams, ka 2012. gada 
februārī notiks tauta nobalso
šana par to, vai pieņemt krievu 
valodu par otru valsts valodu. Šī 
tautas balsošana notiks, jo Saei
ma noteikti noraidīs šādu pro po
ziciju un Satversme nosaka, ka 
tādā gadījumā jautājums nodo
dams tautas nobalsošanai. Tau 
tas balsojumā, tāpat kā Saeimā,   
šī propozicija izkritīs cauri, jo 

jAUNĀ GADA rEZoLŪCijA
krievu valodas kā otras valsts 
valodas atbalstītāju starp Lat 
vijas pavalstniekiem ir pārāk 
maz, lai savāktu nepieciešamo 
balsu skaitu.

Tātad, pat ja neviens, kas ir 
pret krievu valodu kā otru valsts 
valodu, tautas balsojumā nepie
dalās, krievu valoda nekļūs par 
otru valsts valodu. Bet pado mā
sim drusku tālāk nākotnē  kas 
notiks pēc šīs tautas nobalsoša
nas, kuŗā tie, kas atbalsta krievu 
valodu kā otru valsts valodu,      
būs piedalījušies vismaz tik lielā 
skaitā kā parakstu vākšanas ak 
cijā, bet latviešu valodas kā vie
nīgās valsts valodas atbalstītāji 
nebūs piedalījušies vai piedalī
sies tikai minimāli. Pasaules acīs 
tas skaidri parādīs, ka krievu   
valodas atbalstītāji būs teikuši 
savu vārdu samērā iespaidīgā 
skaitā, bet viņu pretnieki, mēs, 
šajā jautājumā esam viealdzīgi.

Faktiski šis balsojums ir nevis 
vairs par valodām, bet drīzāk    
par spēku samēru Latvijā un        
par izdevīgāko propagandas po 
zi ciju.

Visa šī lieta, no parakstu vāk
šanas līdz tautas nobalsošanai,     
ir vienkārša un atklāta provo  
kā cija, kuŗas atbalstītāji labi     
saprot, ka viņi neuzvarēs. Viņi 
drīzāk grib radīt neapstrīdamu 

faktu, ka krievu valodas atbal 
s tītāji pilnīgi demokratiski un 
likumīgi prasa ievērojamai pa 
valstnieku daļai līdzīgas tiesī      
bas un ka pret šādu prasību nav 
ne mazākās pretastības vai tā ir 
tikai minimāla. Šāda situācija 
radīsies, ja mēs, Latvijas pavalst
nieki ārzemēs un mūsu brāļi un 
māsas Latvijā, šajā tautas nobal
sošanā nepiedalīsimies.

Iedomāsimies milzīgo propa
gandas ieroci, ko būsim uzdā vi
nājuši krievu mērķu atbalstītā
jiem ar to, ka balsojumā nepieda
līsimies. Iedomāsimies, cik un 
kā  di laba nodoma rosināti, bet 
naīvi cilvēki no ES, EDSO, ANO 
un citām starptautiskām iestā
dēm brauks uz Latviju, lai pār
mestu mūsu valdībai, ka tā dis
kriminē krieviski runājošos un 
neievēro savu pašu pavalstnieku 
skaidri izteikto attieksmi šajā 
jautājumā. Tieši tas ir rezultāts, 
uz ko cer šīs propozicijas ierosi
nātāji un atbalstītāji.

Tāpēc aicinu katru Latvijas pa 
valstnieku ārzemēs pieņemt šo 
jaunā gada rezolūciju par pie  
da līšanos tautas balsojumā par 
krievu valodu kā otru valsts va 
lodu un balsot „PRET”. Zinu, ka 
tas daudziem prasīs vairākas 
stundas, lai nokļūtu tuvākajā 
vē lēšanu iecirknī, zinu, ka tas 

daudziem būs ļoti neērti un 
dārgi, bet tas ir jādara, lai rezul 
tāts nepārprotami rādītu, ka lie
lais pavalstnieku vairākums ir 
pret krievu valodu kā otru        
valsts valodu un ka mēs neļau
sim saviem ienaidniekiem iegūt 

morālu pārsvaru tikai tāpēc   
vien, ka esam kūtri vai slinki.

Iesim balsot un balsosim 
„PRET”!

PBLA saimes vārdā novēlu 
visiem veiksmīgu un veselīgu 
Jauno gadu!
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*Latviešu nacionālās padomes 
Lielbritanijā Prezidija sēdē š.g. 
26. novembrī „Straumēnos” pie
dalījās LNPL Prezidija priekš
sēde un seši prezidija locekļi. 
Klāt  bija arī četri Padomes lo 
cekļi/referenti un LR vēstnie  
cības 2. sekretārs M. Pundors.

*Jaunā valdība Latvijā sākusi 
strādāt, un ir cerības uz labiem 
iznākumiem. Dubult pavalst nie
cības likuma grozījumi nodoti 
komisijām izskatīšanai. Iecerēts 
grozījumus pieņemt šīs Saeimas 
laikā. Notiek parakstu vākšana 
sakarā ar divvalodības likumu 
Latvijā. Par jauno LR vēstnieku 

Atskats uz paveikto un gatavošanās LNPL nākotnes darbam
sadarbībai ar latviešiem ārzemēs 
izraudzīts Rolands Lappuķe.

*Valsts svētkus Londonā svi
nēja 18. novembrī. Sarīkojuma 
izkārtojums  bija citāds, nekā   
līdz šim Londonā ierasts. Ofi
ciālai daļai ar svētbrīdi, aktu un 
koncertu sekoja “pieņemšana”, 
pēc tam balle. Iraudzītās telpas 
bijušas vairāk piemērotas ballei 
nekā nopietna rakstura koncer
tam. Oficiālā daļā klāt bija ap   
300 apmeklētāju. Svētku kon 
certu sniedza Latgales folkloras 
ansamblis “Laimas Muzykanti” 
un Londonas latviešu koris. Šī 
sarīkojuma daļa, šķiet,  bija izde

vusies labi, lai gan daži tā 
apmeklētāji izteikuši šaubas par 
“Laimas Muzykantu” snieguma 
piemērotību Valsts svētku kon
certam. Ballē bija ap 100 ap 
meklētāju, krietni mazāk, nekā 
iecerēts, jo rīkotāji bija ļoti cen
tušies balli izsludināt dažādos 
saziņas avotos.

*Anglijas Draudzīgā aicinā
juma sarīkojumos 2012. gada 
janvārī par referenti paredzēta 
valodas un folkloras zinātniece, 
rakstniece un Saeimas deputāte, 
profesore Janīna Kursīte. Iespē
jamās sarīkojumu vietas un da 
tumi vēl tiek apzināti.

Gods lai ir Tēvam, Dēlam un 
Svētajam Garam […]. Ar šiem 
vārdiem mūsu draudzē archi 
bīs kaps Elmārs Ernsts Rozītis ie 
va dīja Trešā Adventa dievkal
pojumu (2011. gada 10. de  
cembrī).

Svētku sprediķī tika izskaid   
ro ta  Adventa būtība un nozīme.   
Ka tas ir ne tikai Kristus atnāk  
ša nas gaidīšanas laiks, bet arī 
cilvē ka apliecinājums Dievam. 
Ļaut Viņam ienākt mūsu sirdīs, 
būt patiesiem pret Viņu, pret     
sevi pašu, un lai caur mums pa 
saulē ienāktu tas gaišais un la 
bais. 

Auseklis – ir ne tikai debess 
spīdeklis latviešu mītoloģijā,         
bet arī tā Kunga gaisma, kuŗu 
kat ram no mums ir iespējams  
sa  ņemt, pārņemt un sniegt tā 
lāk:

Trešā Adventa dievkalpojums Vircburgā
Tu, mīlestības atspī dums, 
Dod mīlestībā iesilt mums, 
Caur Tevi sirdīs ledainās
Nu uguns liesma iedegas. 
Nāc, Auseklīt!

Pēc dievkalpojuma 
vi  si pulcējās draudzes 
blakus telpā pie bagā
tīgi klātā Adventa gal
da. Pēcpus dienu ieva
dīja Mārtiņš Bērziņš 
(Daugavas Vanagu 
priekšnieks), Ellija Kla
vinius (draudzes priekš
niece) un Daina Pol l
mann (drau dzes lo  cek
le). Par ilggadēju dar  
bu un uzticību  Virc
bur gas Latviešu drau
dzei pasniedza pašcep  
tus Au  sekļus (ar oriģi nāl
 mīklu no Liel vār des!).

Gaisā virmoja latviešu 

*Saskaņā ar šī gada LNPL Se 
sijas ieteikumu paust LNPL no 
zīmi un lomu plašākai Lielbri
tanijas latviešu sabiedrībai īpaša 
darba grupa pašreiz izskata 
LNPL statūtus ar domu piemē  
rot tos mūsdienu situācijām un 
latviešu sabiedrības virzieniem.

*2012. gada rudenī paredzētas 
LNPL vēlēšanas, kuŗām arī būs 
jāveic priekšdarbi. Šķiet, sevišķi 
būs jāpiestrādā pie vēlētāju un ie 
spējamo kandidātu apzināšanas.

*2012. gada februāŗa beigās 
paredzēta izglītības darbinieku 
sapulce. Savu līdzdalību  jau ir 
ap  stiprinājušas sešas latviešu 

sko las. Vēl gaidāma atbilde no 
citām. Tiek apzināti referenti un 
izstrādāta sapulces programma.

*Saņemtas ziņas, ka Londonas 
latviešu skolai ir jauna vadītāja. 
Skolā pierakstīti apmēram 60 
bērni, pārsvarā bērnudārza ve 
cumā.

*LNPL prezidija un padomes 
locekļi piedalījušies dažādos sa 
rīkojumos, tostarp Londonas 
dejotāju 35 gadu darbības atce   
res sarīkojumā un Valsts svētku 
svinēšanā „Straumēnos”.

P.A.S.,
LNPL iekšējās 

informācijas nozare

Trešā Adventa svētdienā Lon
donas latviešu skola svinēja 
Ziemsvētkus. Šie ir jau 63. 
Ziemsvētki Londonas latviešu 
skoliņā. Ziemsvētki ir laiks,       
kad sniegs klāj zemi un kokus, 
no meža mājās tiek nesta eglīte, 
tiek ceptas smaržīgas piparkūkas 
un mēs cenšamies sagādāt sa 
viem mīļajiem visvairāk kārotās 
dāvanas. Lai gan laika apstākļi 
mūs neiepriecināja ar baltu, 
pūkainu sniegu, bet īsta Ziem
svētku eglīte, krāsainas dekorā
cijas, smaržīgas piparkūkas un 
sengaidītās dāvanas mūs visus 
apvienoja vienos no gada skais
tākajiem svētkiem.

Jau kopš oktobŗa bērni mācī 
jās Ziemsvētku dziesmas, vecāki 
rakstīja ēdienu sarakstu, skolas 
vadība plānoja sarīkojuma scē
nāriju  katru otro svētdienu sko
lā darbošanās sanēja kā īstā bišu 
stropā! Sagatavošanas procesā 
iesaistījās gan lieli, gan mazi.

Svētku dienā lielajā zālē pul
cējās vecāki ar bērniem, vecve
cāki un radi. Bija izvietotas fo 
tografijas, kur ciemiņi varēja ie 
pazīties ar skolas darbību un 
veikumiem pirmajā pusgadā. 
Tika izdalītas svētku program

Ziemsvētki Londonas latviešu skolā

mas, un sarīkojums  varēja 
sākties!

Lielajā zālē tika izslēgtas gais
mas, eglītē iedegās svecītes, un 
mācītāja Elīza Zikmane iesāka 
vakaru ar nelielu svētbrīdi, kas 
ļāva katram klusībā aizdomā  
ties par Ziemsvētku nozīmi un 
kāpēc mēs šos svētkus svinam.

Pēc sirsnīgā ievada skolas va 
dītājas Avitas pavadījumā ma  zā
kie skolasbērni dziedāja saga
tavotās dziesmas  „Kas ir Ziem
svētki” un „Cepam, cepam pipar

kūkas”. Bija jauki noskatīties,       
kā paši mazākie dziedāja un ar 
roku kustībām rādīja, kas jā 
dara, kad tiek ceptas piparkūkas.

Dziesmām sekoja skolas an 
sambļa priekšnesums, kas pie
skandināja visu Daugavas Va 
nagu Fonda namu; iespējams, 
gaŗāmgājēji apstājās un mirkli 
paklausījās Ziemsvētku skaņās, 
gūstot sev svētku noskaņu visai 
dienai! 

Arī lielie skolassbērni bija sa 
gatavojuši un dziedāja dziesmas 

„Sidrabiņa lietiņš lija”, „Laid 
iekšā, saimeniece” un „Mežus 
pārklāj sniegs” skolotāju Andras 
un Līnītes vadībā. Dziesmas 
skanēja tik sirsnīgi, ka to ska   
ņas sasauca Ziemsvētku vecīti: 
pietika skolas vadītājai Avitai 
mazliet  paskandināt zvaniņu,    
un zālē ieradās Ziemsvētku ve 
cītis ar saviem palīgiem  rū 
ķiem. Nosēdināts goda vietā, 
Ziemsvētku vecītis meklēja sko
lasbērnu atbildes par labajiem 
darbiem un lielajiem veiku 
miem. Kamēr rūķi no ragavām 
nesa un kārtoja dāvanas, Ziem
svētku vecītis klausījās skolotāju 
priekšnesumu, kas bija tik labs, 
ka vecīša maisā atradās īpašas 
dāvaniņas centīgajiem skolotā
jiem. Un, lai parādītu, ka Ziem
svētku vecītis ir ļoti gaidīts, visa 
lielā skolas saime kopā ar cie
miņiem nodziedāja „Ak, eglīte”.

Šis mācību gads sākās ar pār
maiņām, kad skolas vadītājas 
amatā stājās Avita O’Donnell. 
Iepriekšējos piecus gadus skolas 
vadītājas amatu ieņēma Dace 
Pāvula, tāpēc skolas vadība kopā 
ar vecākiem bija sarūpējuši dā 
vanu  pateicībā par viņas darbu 
un veikumu. 

Pēc svinīgās sarīkojuma daļas 
bērni devās pie Ziemsvētku ve 
cīša, kur ar dziesmām, dzejoļu 
skaitīšanu, klavieŗu spēlēšanu, 
smaidīšanu un dejošanu tika 
saņemtas sengaidītās dāvanas. 
Ziemsvētku vecītim patika visi 
priekšnesumi, un neviens ne 
tika atstāts bez dāvanas!

Kamēr bērni sniedza savus 
pašu priekšnesumus, zālē nori
sinājās lielā rosība, kad vecāki 
pēc īstām latviešu tradicijām 
klāja galdu ar pelēkajiem zir
ņiem, skābētiem kāpostiem, kar
bonādēm un desiņām, speķa 
pīrāgiem, gaļas salātiem un me 
dus kūciņām. Skanot Ziemsvēt
ku dziesmām, baudot karstvīnu 
un ēdot latviešu labumus, vecā 
ki nodevās jautrām sarunām.  
Galds bija tik dāsni klāts, ka 
varēja ievērot seno tautas ticē
jumu un ēst deviņas reizes, lai 
nākamais gads būtu bagāts un 
visu gadu nekā netrūktu!

Liels paldies visiem, kas vel  
tīja savu laiku, lai izdotos jauks 
sarīkojums un mums visiem 
būtu lieliska iespēja nosvinēt 
Ziemsvētkus kā Latvijā.  

Anita Šmagre
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virtu ves ēdienu smarža – speķa 
pīrā dziņi, skābētie kāposti ar 
gaļu, pe  lēkie zirņi ar speķi, paš
ceptās piparkūkas un daudzi citi 
gardumi. 

Satraukums un ziņkāre mir
dzē ja ikkatra bērna acīs, kad       
pēc dziesmas Ak, eglīte, Ak, eglīte  
ie  ra dās ilgi gaidītais Ziemsvētku 
vecītis. Priekšnesumiem sekoja 
bagātīga apdāvināšana. Kas tur 
rībina aiz nama durvīm? Ķeka 
tas rībina, grib nākt iekšā; Grib 
nākt iekšā, grib padancāt. Liels 
vai mazs ar zvēru maskām gāja 
rota ļās un gan dziesmās, gan 
dejās liecināja par ziemas saul
griežu tuvošanos. 

Dievs gāja pa priekšu labvīra 
namā,

Ķekatu draudzīte no pakaļiņas.

Daina PollmannArchibīskaps Elmārs Ernsts Rozītis ar Vircburgas latviešu draudzi
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L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā
Valsts prezidents 
Andris Bērziņš

20. decembrī Saeimā iesniedza 
izskatīšanai likumprojektu par 
divvalodību. Prezidents norā 
dīja, ka šie grozījumi Satversmē 
ir pretrunā ar tās kodolu.

Prezidents vienlaikus nosūtīja 
Saeimas priekšsēdei Solvitai Ābol   
tiņai (Vienotība) pavadvēstuli. 
Ta jā uzsvērts: “Krievu valodas 
no  teikšana par otru valsts valo 
du ir atteikšanās no Latvijas kā 
nacionālas valsts un nonākšana 
pretrunā ar Satversmes kodolu, 
Latvijas dibināšanas un neatka rī
bas atjaunošanas pamatā likta
jām idejām.”

Bērziņš ir lūdzis Konstitū cio
nālo tiesību komisiju sniegt atzi
numu par Latvijas valsts pama 
tu aizsardzības jautājumiem un 
vienlaikus  apliecinājis gatavību 
aktīvi iesaistīties sabiedrības sa 
liedēšanā, ko šis likumprojekts 
noteikti neveicina.

***
Pieņem budžetu

Saeima 16. decembrī otrā  ga 
līgajā lasījumā pieņēma 2012. 
gada valsts budžetu un to pava
došos 29 likumprojektus. Nāka
mā gada budžetam un likumpro
jektiem kopumā bija saņemti 230 
priekšlikumi. Saeima galveno
kārt atbalstīja tos pašus priekšli
kumus, kuŗus iepriekš bija ak 
cep tējusi valdība. Netika atbal 
s tīts neviens ne koalicijas, ne 
opo zicijas priekšlikums, kas bija 
ar fiskālu ietekmi uz budžetu. No 
iesniegtajiem opozicijas priekš
likumiem atbalstu guva tikai tie, 
kas saskanēja ar koalicijas vie
dokli.

2012. gadā valsts konsolidētā 
budžeta ieņēmumi prognozēti 
4,516 miljardu latu apmērā,  iz 
devumi  4,641 miljards latu. Sa 
līdzinājumā ar 2011. gada bu 
dže ta plānu likumprojektā pa  
redzēts ieņēmumu palielinā 
jums par 255,1 miljonu latu un 
izdevumu samazinājums 113,5 
miljonu latu apmērā.

***
Latvijas Krājbanka 

atzīta par maksātnespējīgu
Rīgas apgabaltiesa 23. decem

b rī Latvijas Krājbanku pasludi 
nāja par maksātnespējīgu. Ar 
Krājbankas maksātnespējas pie
teikumu tiesā vērsās Finanču un 
kapitāla tirgus komisija (FKTK), 
norādot, ka bankas parādsaistī
bas pārsniedz tās aktīvus un 
banka nespēj izpildīt tās darbību 
rēgulējošās prasības. Atsevišķu 
pieteikumu iesniedza arī Rīgas 
dome, norādot, ka tās pretenzija 
pret banku ir desmit miljoni latu, 
bet banka uz pretenzijas iesnieg
šanu nekā nav reaģējusi. Apga
baltiesa lietu izskatīja nepilnas 
stundas laikā, uzklausot gan 
FKTK, gan Rīgas domes, gan arī 
bankas pilnvarnieka Jāņa Bra
zovska un tās administrātora  
auditorfirmas  pārstāvja Jāna 
Ozo  liņa sniegtos paskaidroju
mus, kuŗos tika lūgts banku pa 
sludināt par maksātnespējīgu.

***
Inguna Sudraba starp 

pasaules sieviešu līderēm
ASV Valsts departaments iz 

vei dojis sieviešu līdeŗu sarakstu 
no 40 pasaules valstīm. ASV 
vēst niecība Latvijā ieteikusi 
Valsts kontrolieri Ingunu Sud

rabu par vienu no pasaules lī 
derēm.

Sudrabai tas bijis liels pārstei
gums, jo augstākās kontrolējošās 
institūcijas dzīvo savā diezgan 
noslēgtā vidē un arī ar ASV 
Valsts departamentu viņai līdz 
šim nav bijusi nekāda sadarbība. 
Lielākoties šajā sarakstā iekļu vu
šas sievietes polītiķes, Sudraba ir 
viena no retajām līderēm, kas 
nav saistīta ar polītiskām parti
jām.

Tāpēc Amerikas Valsts depar
tamentam kopā ar septiņām 
kolledžām radusies ideja rīkot 
konferenci “Sieviete publiskajā 
sektorā”, uz kuŗu bija uzaicinātas 
visu 40 valstu izvirzītās  līderes, 
tostarp arī Latvijas valsts kontro
liere. Šīs idejas patronese ir 
Amerikas valsts sekretāre Hila
rija Klintone.

***
Deputāti nobalso 

pret SC “kompromisu” 
valodas jautājumā

Saeima noraidīja Saskaņas 
cent ra (SC) piedāvātos “kompro
misa grozījumus” Valsts valodas 
likumā. Tie paredzēja mazākum
tautību valodas lietojuma iespē 
ju paplašināšanu iedzīvotāju sa 
skarsmē ar valsts un pašvaldību 
institūcijām tajās Latvijas pilsētās 
un novados, kur ne mazāk kā 
20% iedzīvotāju ir mazākum
tautību pārstāvji. Vēlāk SC iz  pla
tīja paziņojumu, ka šā balsoju 
ma dēļ SC nepiedalīsies Saeimas 
balsojumā par krievu valodas 
statusu.

Tika noraidīti arī SC sagatavo
tie grozījumi likumā “Par Vis
pārējo konvenciju par nacionālo 
minoritāšu aizsardzību”. Grozī
ju mi paredzēja, ka katrai ling
vistiskai grupai būtu tiesības 
konkrētajā pašvaldībā pieprasīt 
savai valodai mazākumtautības 
valodas statusu un līdz ar to ie 
gūt tiesības komūnicēt kā fizis
kām personām ar valsts un pa   
š valdību iestādēm savā dzimtajā 
valodā.

***
Eksprezidenti ir pārliecināti, ka 
tautas nobalsošanā  jāpiedalās
Bijušās Valsts prezidentes Vai

ras VīķesFreibergas ieskatā katra 
atbildīga pavalstnieka pienā 
kums ir piedalīties gaidāmajā 
tautas nobalsošanā un balsot 
pret. Tādās pašās domās ir ekspre
zidents Guntis Ulmanis, kuŗam 
šāds referendums šķiet bezjē
dzīgs. Bet, ja tam esot jānotiek, 
tad cilvēkiem ir jāiet un jāpieda
lās, tādējādi paužot savu attieks
mi. „Ne jau tāpēc, ka man būtu 
kādas pretenzijas pret krievu va 
lodu, bet tāpēc, ka tas ir jautājums 
par Latvijas valsti, kultūru un 
nākotni,” piebilda Ulmanis.

Pēc Valža Zatlera (ZRP) do 
mām, ikviena Latvijas pavalstnie
ka pienākums ir tautas nobal
sošanā piedalīties un paust savu 
nostāju, balsojot par latviešu va 
lodu kā vienīgo valsts valodu. 
“Pašlaik mūsu virsuzdevums ir 
saliedēt Latvijas sabiedrību, ne 
vis to šķelt. Mums visiem kopā ir 
jādomā, kā mazināt sabiedrībā 
radušos spriedzi, ko  radījušas 
domstarpības nevis par valodu 
un etniskiem jautājumiem, bet 
gan konkrēta polītiskā spēka 
polītiskās ambīcijas,” sacīja Zat
lers.

Prezidents tautas 
nobalsošanā nepiedalīsies
Valsts prezidents Andris Bēr

ziņš tautas nobalsošanā par krie
vu valodu kā otru valsts valodu 
nedomā piedalīties, tādējādi viņš 
neatbalstīs arī valdības koalicijas 
aicinājumu piedalīties referen
dumā un balsot pret otru valsts 
valodu.

“Es neizprotu pāris polītiķu un 
Saeimas deputātu darbību. Vai 
tiešām viņi domā, ka ar savām 
darbībām spēs vienot sabiedrību. 
Domāju, ka daudz efektīvāka 
darbība būs tad, kad katrs, kuŗš 
ir par latviešu valodu, parastā 
sarunā mēģinās pārliecināt vis
maz vienu, kuŗam pret to ir kādi 
iebildumi,” Latvijas Televīzijas  
rai dījumā sacīja prezidents. Jau
tāts par pieņemtā lēmuma mo 
tīviem, Bērziņš pēc tikšanās ar 
Ministru prezidentu Valdi 
Domb rovski (Vienotība) uzsvēra, 
ka viņam ir jāstrādā “visas tautas 
labumam un pret visiem jāiztu
ras vienādi”   atbilstoši zvērestam, 
kas tika dots, stājoties amatā. 

***
ASV vēstnieka NATO 

Ivo Dāldeŗa vizīte Latvijā
Latvijā 19. decembrī divu dienu 

vizītē ieradās ASV vēstnieks 
NATO Ivo Dālderis. Vēstnieks 
Lat  viju apmeklēja pēc Ārlietu 
mi    nistrijas uzaicinājuma, lai pie
dalītos gadskārtējā Latvijas vēst
nieku sanāksmē. Vizītes laikā Ivo 
Dālderis tikās ar ārlietu ministru 
Edgaru Rinkēviču, Latvijas vēst
nieku NATO Māri Riekstiņu un 
NATO Parlamentārās asamble
jas Latvijas delegāciju, kā arī           
ar tās vadītāju Ojāru Kalniņu.        
I. Dāl deris piedalījās Latvijas 
Transatlantiskās organizācijas 
(LATO) un ASV vēstniecības 
Lat  vijā rīkotajās pārrunās ar 
universitātes studentiem.

ASV prezidents Baraks Obama 
Ivo Dālderi par ASV vēstnieku 
NATO apstiprināja 2009. gada 
maijā. No 1995. līdz 1997.  gadam 
I. Dālderis bija Eiropas lietu di 
rektors prezidenta Bila Klintona 
Nacionālās drošības padomē, 
kur viņš bija atbildīgs par ASV 
polītikas saskaņošanu Bosnijā. 
Pirms darba Valsts departamentā 
I. Dālderis bija Brūkingas insti
tūta vecākais pētnieks Amerikas 
ārlietu polītikas Eiropas drošības 
un transatlantiskajās attiecībās 
un nacionālā drošībā. Ivo Dāl
deris ir divpadsmit grāmatu au 
tors.

***
Latvijā viesojas ASV ārlietu 
ministres palīdzes vietniece 

Marija Jovanoviča
Latvijā 12. decembrī ieradās 

ASV ārlietu ministres palīdzes 
vietniece ASV Valsts departa
menta Eiropas un Eirāzijas lietu 
birojā Marija Jovanoviča. Viņa 
pārrauga divpusējās attiecības ar 
Ziemeļvalstīm, Baltijas valstīm 
un Centrāleiropas valstīm. Di  
vu dienu vizītē Latvijā M. Jova 
no vičai  bija  paredzētas darba 
tikšanās ar dažādām Latvijas val
dības amatpersonām un sabied
risko organizāciju pārstāvjiem. 

 Marija Jovanoviča ASV Valsts 
departamenta Eiropas un Eirā
zijas lietu birojā strādā kopš  
2011. gada jūnija.  Valsts departa
mentā M. Jovanoviča ir strādā
jusi Krievijas nodaļā, Eiropas 

drošības lietu birojā, kā arī ope 
rā tīvajā centrā. Pirms tam viņa 
bijusi ASV vēstniece Armēnijā 
(20082011) un Kirgizstānas Re 
publikā (20052008), ASV vēst 
nieka vietniece ASV vēstniecībā 
Kijevā, Ukrainā, strādājusi arī 
ASV vēstniecībā Maskavā, Lon
donā, Otavā un Mogadišā. 

***
Atveŗ grāmatu par 

Rīgas Brāļu kapiem
 Svinot 75. gadskārtu kopš Rīgas 

Brāļu kapu oficiālās atklāšanas 
1936. gada 11. novembrī, Rīgas 
Latviešu biedrības namā 13. de 
cembrī notika grāmatas “Rīgas 
Brāļu kapi. 191519362011” at 
vēr šana. Tajā piedalījās  Latvijas 
ev. lut. Baznīcas archibīskaps Jā 
nis Vanags, Nacionālo bruņoto 
spē ku komandieris ģenerālmajors 
Raimonds Graube, Valsts prezi
dents Andris Bērziņš, Rīgas pie
minekļu aģentūras direktors Gun
tis Gailītis, izdevniecības “Jumava” 
vadītājs Juris Visockis un māks 
las zinātniece Ruta Čaupova.

***
Pagarina misiju Afgānistānā
Saeima līdz nākamā gada 13. 

oktobrim pagarināja Nacionālo 
bruņoto spēku (NBS) mandātu 
NATO misijā Afgānistānā. Par 
mandāta pagarinājumu balsoja   
63 deputāti, neviens parlamen
tārietis nebija pret un neviens 
neatturējās. Nākamā gada 13. ok 
tobris ir ANO Drošības padomes 
noteiktais termiņš. Pašlaik Latviju 
misijā Afgānistānā pārstāv 198 
kaŗavīri. Latvijas kaŗavīru dalībai 
misijā nākamgad paredzēti 12,11 
miljoni latu.

***
Urbanovičs apvaino Mūrnieci

Saeimas deputātu debates par 
Jāņa Urbanoviča ievēlēšanu Cil
vēktiesību un sabiedrisko lietu 
komisijā izvērtās ļoti kaislīgas un 
aizgāja arī līdz personiskiem ap 
vainojumiem. Saskaņas centra 
(SC) frakcijas priekšsēdis Jānis 
Urbanovičs kollēģi Ināru Mūrnie
ci (VL/TB/LNNK) nosauca par 
“dullu zosi” un vainoja melos. 
Vēlāk Urbanovičs tvainojās par 
savu nesavaldību, arī uzrunā ne 
iztiekot bez sarkasma. “ “Es tiešām 
vairāk jūs nekad nesaukšu par 
“dullo zosi”. Es atvainojos, jo šoreiz 
pazemoju ne jūs, bet sevi, ka ne 
savaldījos. Taču tik daudz melu  
no tik smukas un jaunas deputā 
tes es negaidīju,” teica polītiķis.

 I. Mūrniece nedomā vērsties ne 
tiesā, ne Saeimas Mandātu, ētikas 
un iesniegumu komisijā. Viņa 
sacīja: “Šī cilvēka izteikumi mani 
nespēj aizskart. Mani neinteresē 
ne viņa apvainojumi, ne viņa 
atvainošanās.” 

Cilvēktiesību komisijas priekš
sēde Ināra Mūrniece aicināja ne 
pieļaut J. Urbanoviča ievēlēšanu 
Cilvēktiesību komisijā, jo viņš vei
cinot sabiedrībā nemieru un sējot 
neuzticību latviešu un krievu 
starpā. Viņa arī atgādināja, ka Ur 
banovičs savā grāmatā apšauba 
Latvijas okupāciju, kādā intervijā 
draudējis ar ielu nemieriem kā Biš
 kekā, citā – slavējis Jevgeņiju Osi
povu un Vladimiru Linder ma nu.

Ar 53 balsīm par, 34 pret, pie
ciem deputātiem atturoties, Ur 
banovičs tomēr tika ievēlēts Cil
vēktiesību komisijā. Pašlaik šī ko 
misija lemj par Nacionālās elek
tronisko plašsaziņas līdzekļu pa 

domes locekļu kandidātiem, tā 
pēc visi polītiskie spēki cenšas 
pastiprināt savu pārstāvību ko 
misijā.

***  
Ar Latviju saistītu vārdu 
iegūst 15. mazā planēta 

Saules sistēmā
Latvijas Universitātes (LU) As 

t ro nomijas institūta Astrofizikas 
observātorijai Baldones Rieks tu
kalnā, cieši sadarbojoties ar Starp
tautiskās Astronomijas savienības 
Mazo planētu centru ASV un 
Viļņas Teorētiskās fizikas un as 
t ro nomijas institūtu, ir izdevies 
ierakstīt pirmā Latvijā atklātā 
asteroīda vārdu “Baldone” debess 
velvē. Mazajai planētai  līdz šim 
ar pagaidu apzīmējumu 2008 
AU101  piešķirts numurs 274084 
un dots vārds “Baldone”. Tā ir 15. 
mazā planēta, kas nes ar Latviju 
saistītu vārdu Saules sistēmā. Pla
nētu atklāja ar Šmita teleskopu.

Asteroīds jeb mazā planēta “Bal
done” pieder pie galvenās asteroī
du joslas starp Marsu un Jupiteru. 
To 2008. gada 3. janvārī ar atjau
noto Baldones Šmita teleskopu 
atklājis Latvijas astronoms Ilgmārs 
Eglītis, orbītas aprēķinus veicis 
Lietuvas astronoms Kazimiers 
Čer nis. Asteroīds 3,73 gados 
apriņ ķo Sauli pa nedaudz izstiep
tu orbītu. Asteroīda diametrs      
tiek lēsts ap 1,5 kilometri.

***
RLB financiālais 

stāvoklis stabilizējies
Rīgas Latviešu biedrības valde 

aktīvi risina financiālos jautāju
mus. Līdz ar to nav pamata ba 
žām, ka RLB namu varētu pār
ņemt kāda kreditiestāde vai      
RLB darbība varētu tikt apdrau
dēta. 

RLB kopējās financiālās sais
tības ir lielas – 170 165 lati. Atrasti 
spēcīgi sadarbības partneŗi. Bez 
atlīdzības juridiskās konsultā 
cijas sniedz zvērinātu advokātu 
birojs LAWIN Kļaviņš&Slaidiņš. 
Panākta vienošanās par sadar
bību ar SIA Ernst &Young Baltic.

***
Mūžībā aizgājusi diriģente 

Ausma Derkēvica
Otrajos Ziemsvētkos  26. de 

cembŗa vakarā  mūžībā aizgājusi 
izcilā latviešu diriģente, Jāzepa 
Vītola Latvijas Mūzikas akadē
mijas goda profesore Ausma 
Derkēvica.

Derkēvica bija pirmā un gan 
d rīz 20 gadus arī vienīgā sieviete, 
kas kāpusi Dziesmu svētku 
virsdiriģenta tribīnē un vadījusi 
kopkori, sākot ar Dziesmu svētku 
simtgadi 1973. gadā, līdz pat XXIV 
Dziesmu svētkiem 2008. gadā.

Derkēvica bijusi arī vairāku 
starptautisku konkursu žūriju 
priekšsēde, kā arī goda patrone 
se. 1994. gadā Derkēvicai piešķir
ta Lielā mūzikas balva par mūža 
ieguldījumu latviešu koŗa māks
lā, kopš 1995. gada Derkēvica ir 
Triju Zvaigžņu ordeņa koman
diere,  2004. gadā viņai pasniegta 
Ministru kabineta balva par mū 
ža ieguldījumu koŗa mūzikas at 
tīstībā. Derkēvica līdztekuss kla
siskajam repertuāram paplaši nā 
jusi latviešu koŗmūzikas biblio
tēku, sadarbojoties ar latviešu 
mūs dienu komponistiem, īpaši 
Pēteri Vasku.

Ziņas sakopojis P. Karlsons
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TIME pareizi 
nosprieda: 2011. 
gada persona bija 
Protestētājs. Taču, 
aplūkojot nupat 
no  tecējušo gadu 
šādā griezumā, ro 
das melancholiska 

izjūta: daudz kas izčākstēja, cerī
bas daudzkārt nepiepildījās.

Arabu pavasari, kas tik daudz
sološi sākās vispirms Tunisijā un 
tad Ēģiptē, rietumzemju polīto
logi jūsmīgi salīdzināja ar 1848. 
gada Tautu pavasari Viduseiropā. 
Kairas Tahrir (Atbrīvošanas) lau
kums, kur caurām diennaktīm 
viļ ņojās un savu sāpi, savas dus
mas izkliedza tūkstošiem cilvēku, 
kļuva par magnētu, kas saistīja 
pa saules uzmanību. Galu galā ilg
gadējais, nelokāmais prezidents 
Mubaraks tika gāzts. Ārzemju vē 
rotāji priecājās, ka uzvaru guvis 
protestētāju priekšpulks  vidus
skolu beigušie jaunieši, kas savā 
starpā sazinājās ar twitter palī dzī
bu, prasot demokratiju un darbu.

Labs ir, Mubaraks nozuda no 
skatuves, varu pārņēma virsnie
cība, pēc pamatīgas mīņāšanās 
tika sarīkotas brīvas vēlēšanas    

L A I K U  U N  V I E T U  M I J Ā S

VĒROJUMI UN PĀRDOMAS 
No piramidu pakājes līdz Purva laukumam

un kas tajās uzvarēja? Islāmistu 
partija  Musulmaņu brālība, kas 
nemaz neslēpa savu nodomu 
Ēģiptes likumdošanas pamatā likt 
sharia  reliģisko kanonu. Par šo 
partiju balsoja t.s. vienkāršā tauta  
algādži un zemkopji, kam tika 
solīts: islāms  tā ir taisnība, jo pra
vietim visi ticīgie ir savējie. Un kas 
palika bešā? Tie paši studenti un 
ģimnazisti, tīmekļa intensīvie lie
totāji, kuŗi gribēja ne tikai darbu 
un maizi, bet arī brīvību un, pie
mēram, vairāk tiesību sievietēm. 
Liberālās partijas palika mazā
kumā. Vasarai sekoja rudens, un 
tai pašā Kairas laukumā pieviltie 
protestētāji atkal  būsim godīgi  
ārdījās, jo cerību pūslis nu ir plīsis...

Lībijā sacelšanās, kuŗas deg
punkts bija Bengazi pilsēta Kire
naikas novadā, ar rietumvalstu 
atbalstu pēc asiņainām kaujām 
pieveica tirannisko režīmu, kuŗa 
dibinātājs un dižvadonis Kadafi 
tika nolinčots. Pagaidu valdība,  
ko veidoja uzvarētāji, sola brīvas 
vēlēšanas, bet jau tagad Lībijas 
daudzās ciltis atsākušas klanu ķī 
viņus. Nav, nav vēl šī zeme no 
briedusi demokratijai. 

Uz gadmijas sliekšņa stāvoklis 

Sīrijā paliek nepārredzams un ne 
aprēķināms. Prezidenta Bašira 
Asada kareivji un žandarmi jopro
jām apšauj sunnītu vairākumam 
piederīgos iedzīvotājus, kas sacē
lušies pret Asada dzimtas un ne 
lielās alavītu sektas kundzību.   
Gan aug pretestība  arī bruņota, 
bet Asadu stutē Irāna un Krievija, 
kamēr rietumvalstis neuzdroši nās 
iejaukties, lai nesašūpotu traus lo 
līdzsvaru šajā vārda tiešā nozīmē  
eksplozīvajā reģionā.

Arabu pavasaris dīvainā kārtā 
iedrošināja Izraēlas pilsētu vidus
šķiru, tostarp studentus un jaun
laulātos, kuŗi prasa “sociālu tais
nību visiem” un pirmām kārtām  
iegrožot alkatīgos būvuzņēmējus, 
kas sadārdzina dzīvokļu cenas. 
Telavivas glaunajā bulvārī pro
testētāji bija uzslējuši simtiem 
telšu, bet, mācību gadam sāko 
ties, tās aizvāca...

Finanču krizes otrais vilnis sma
gi skāra gan Grieķiju, gan Spā niju, 
un pēc Kairas mītiņu parau ga 
ļaužu masas izkliedza savu sāpi  
un dusmas Atēnu un Madrides 
laukumos, un šoreiz panākumi 
tika gūti: nācās aiziet gan Grieķi
jas, gan Spānijas premjēr mi nis 

t ram. Vai jaunās valdības, pie pa
līdzot Sarkozī un Merkelei, tiks 
galā ar grūtību gūzmu?

Ir pamats runāt arī par Ameri
kas rudeni: 17. septembrī Ņujorkā 
dusmīgie “klerki un namamātes” 
iekustināja masu akciju Occupy 
Wall Street! Daudzās ASV paval 
s tīs radās šīs ierosmes sekotāji. 
Tiem bija jauks sauklis: We Are 
99%! Pareizi, sociālie kontrasti 
Amerikā ir skandalozi, un tas 
viens procents, kam tiek pasa
kainie bonusi, briesmīgi kaitina 
tautu. Taču šie protestētāji pagura, 
kad sākās ziema. Pienāca Melnā 
piektdiena, un sākās pirmssvētku 
iepirkumu drudzis. Shopping spree 
parādīja, ka tautas pirktspēja nav 
apsīkusi un izmisums bijis pār
spīlēts...

Rietumzemju vērotāji cerīgi 
raudzījās uz Maskavu, kur 10. 
decembrī Purva (Bolotnaja) lau
kumā pulcējās 20 000 demons
trantu, protestējot pret Valsts do 
mes vēlēšanu rezultātu viltošanu 
un neizskaužamo korupciju. Ple
cu pie pleca dažādu nokrāsu de
monstranti  liberāļi un nacio nā
listi, demokrati un monarchis        
ti  apliecināja kollektīvu neuzti

cību Putinam un Medvedevam. 
Šoreiz policija un drošībnieki     
bija pieklājīgi un nemetās izklīdi
nāt demonstrantus. Varbūt tāpēc, 
ka zināja: būtībā nekas nemainī
sies, Putins martā tik un tā at 
griezīsies Kremlī  vismaz uz se 
šiem gadiem. 

Pārāk inertas ir tās ļaužu masas, 
kas meta līkumu ap Purva lauku
mu, toties bija gatavas stundām 
ilgi salā stāvēt gaŗā rindā, lai 
Kristus Pestītāja katedrālē varētu 
pieskarties lādītei, kuŗā glabājas 
no kāda Grieķijas klosteŗa atvestā 
Dievmātes josta. Šajās rindās stā
vēja nevis 20 000, bet 200 000 cil
vēku. Nabaga Krievzeme!

Iepriekš  man bija kāds labs 
vārds sakāms par Kazachstānas 
prezidentu Nursultanu Na  zar ba
jevu, kas pamatīgi modernizējis 
savu zemi un rīko vērienīgas 
starptautiskas konferences savā 
jaunajā, mirdzošajā galvaspilsētā 
Astanā. Taču režīms tur ir au  to
ritārs, un streikojošo naftinieku 
nemieri valsts dienvidrietumos 
tika nežēlīgi apspiesti. Vārdu sa 
kot, arī šajā plašajā stepē brīvības 
saullēkts liek sevi gaidīt.

Franks Gordons

Atkal pagājis 
gads. Vēlu visiem 
Laika un Brīvās 
Latvijas lasītā
jiem gaišu Jauno 
gadu. Cerams, ka 
ikvienam zem eg 
lītes atradās tieši 

tas, ko kāroja viņa sirsniņa. Mans 
nelaiķis vectēvs Voldemārs Korsts 
vienmēr, kad kāds jautāja, ko viņš 
gribētu Ziemsvētkos, atbildēja: 
„Mazus sarkanus ratiņus ar koka 
ass ritentiņiem,”  proti, vislabākās 
dāvanas nāk no sirds. Ziemsvētki 
aizvadīti. Mēs pieminējām Bērnu, 
kam uz zemes bija lemts dzīvot 
tikai trīsdesmit gadu un mazliet 
vairāk, bet Viņš mainīja pasauli 
līdz absolūtai nepazīšanai. Par 
Viņu un ap Viņu ir lauzts daudz  
jo daudz šķēpu, bet par vienu gan 
varam būt pārliecināti – pasaule 
būtu daudz labāka, ja visi konsek
venti un konkrēti ņemtu vērā gal
veno, kas Viņam bija sakāms: mī 
liet cits citu. Vienkārši – mīliet cits 
citu. Labs padoms.

Kāds tad ir bijis šis gads mūsu 
Latvijai? Nepārprotami galvenais 
notikums šogad bija 10. Saeimas 
padzīšana un 11. Saeimas ievē
lēšana. 10. Saeima bija  nožēlojama. 
Latvijas Zaļo un Zemnieku savie
nība (ZZS), pārstāvēta valdībā, 
nepārtraukti biedrojās ar opozi
ciju, lai noraidītu daždažādus  l i 
kumprojektus, kas saistāmi ar tie
siskumu un godīgumu mūsu 
valstī. Tā dēvētais salmiņš, kas sa 
lauza kamieļa muguru, bija bal
sojums par to, vai likuma aizsar
dzības iestādēm jāļauj pārmeklēt 
deputāta Aināra Šlesera mājvietu. 
Vairākums deputātu nobalsoja 
pret šo domu, un Valsts prezidents 
Valdis Zatlers nekavējoties pazi
ņoja, ka pacietības mērs viņam       

Gadam aizejot
ir pilns un Saeima ir atlaižama. 
La  sītāji droši vien zina, kas Sa 
t versmē ir paredzēts,  tādos ga  dī
jumos rīkojams referendums. Un 
ļaudis 23. jūlijā devās pie urnām, 
un milzīgs vairākums – teju vai 95 
procenti balsotāju – balsoja par 
Saeimas atlaišanu. Kopumā no 
balsoja gandrīz 700 tūkstoši valsts 
pilsoņu, un tas rāda, ka viņiem 
nav vienaldzīga Latvijas nākotne.

Savukārt 17. septembrī visi atkal 
devāmies uz iecirkņiem, lai ievē
lētu jaunu Saeimu, un šoreiz 
izdevās ievēlēt krietni labāku par
lamentu, nekā bijām piedzīvojuši 
iepriekšējos 10 gados. Visas vietas 
Saeimā zaudēja Šlesera biznesa 
projekts Latvijas Pirmā partija/
Latvijas ceļš (šoreiz gan ar nosau
kumu Šlesera Reformu partija), 
krietni mazāk vietu ieguva zaļie 
zemnieki, savukārt vairākumu Sa 
eimā varēja veidot Vienotība, Zat
lera Reformu partija un Nacionālā 
apvienība  partijas un apvienī 
bas, kas vismaz vārdos apliecina 
atbalstu tiesiskumam. Arī tas nav 
maz, un labs rādītājs bija jauna 
Korupcijas novēršanas un apka
ŗošanas biroja vadītāja (KNAB) 
vienbalsīga (!!) ievēlēšana. Jaunais 
KNAB vadītājs ir Jaroslavs Streļ
čenoks,  birojā  strādājis jau ilg 
s toši un „pazīst drēbi” .

Notikušas arī dažas rokādes. 
Pirmām kārtām Valža Zatlera vēl
mi otrreiz iegūt Valsts prezidenta 
mandātu aizejošās Saeimas depu
tāti noraidīja, viņa vietā ievēlējot 
kādreizējo baņķieri Andri Bēr
ziņu. Aptuveni  pusgadā, ko šis 
cil vēks pavadījis Rīgas pilī, „nekā
di podi nav gāzti” un nekas īpaši 
daudz vairāk par jauno preziden
tu nav sakāms. Savukārt V. Zatlers 
pats iesaistījās aktīvajā polītikā, 
nodibināja pats savu partiju (tā, 

starp citu, paredzamā nākotnē at 
teikšoties no Zatlera uzvārda un 
kļūšot par Reformu partiju) un 
17. septembŗa vēlēšanās kļuva     
par deputātu. Polītikāņu aizvai no
tība par Saeimas atlaišanu nebija 
pa  visam izgaisusi, un V. Zatleram 
neizdevās kļūt par Saeimas priekš
sēdi. Nu viņš ir Saeimas Nacionā
lās drošības komisijas vadītājs.      
Tas ir labs darbs cilvēkam, kas ie 
priekšējos četrus gadus bijis Valsts 
prezidents ar pilnu pielaidi visiem 
valsts noslēpumiem, bet kopumā 
šķiet, ka Zatlers parlamentārajā 
po    lītikā ir krietni vien samulsis. 
Kā nekā četri gadi, kad visi viņu  
aptekalējuši un apčubinājuši, un 
nu netīrā polītika. Jau pirms jau
nās Saeimas sanākšanas ZRP   
frak ciju pameta seši deputāti, jo 
vi ņiem neesot pieņemams V. Zat
lera „autoritārais” vadības stils. 
Tie  sa, šie deputāti pagaidām ir 
balsojuši kopā ar valdošo koalici
ju, būtiskākais bija balsojums par 
2012. gada valsts budžetu, taču tas 
neko labu par partiju neliecina.

Otrs jautājums ir par Saskaņas 
centru (SC), kas vēlēšanās ieguva 
lielāko mandātu skaitu, bet kārtējo 
reizi palika opozicijā. Neteiksim, 
ka nepelnīti, SC tomēr ir pārāk 
tuvās attiecībās ar Krievijas dik
tātora partiju, pārāk nenoteikts ir  
viedoklis par Latviju un tās tautu. 
Tas tapa skaidri redzams pēdējo 
mēnešu laikā, kopš noticis vēl 
viens būtisks 2011. gada gadījums – 
parakstu vākšana par valsts valo
das statusa nodrošināšanu krie  
vu valodai. Savu parakstu, kā 
zināms, šajā sakarā ir devis arī 
Rīgas pilsētas galva un viens no 
SC vadītājiem Nils Ušakovs, kā arī 
vismaz viens Saeimas deputāts no 
SC frakcijas, un te jau ir vērts pie
minēt Saeimas deputāta zvēresta 

laušanu, jo zvērestā  runa ir par 
latviešu valodu kā par vienīgo un 
pasargājamo valsts valodu. Tī 
meklī (portālā Manabalss.lv) sākta 
parakstu vākšana par mandāta 
anullēšanu deputātiem, kuŗi ir pa 
rakstījušies par krievu valodas 
tiesībām. Par anullēšanu jau ir 
parakstījušies 12796 cilvēki, to 
starp arī šo rindiņu autors. (Ār 
valstīs dzīvojošajiem būs grūti 
parakstīties, jo portālā autorizācija 
notiek ar Latvijas interneta banku 
starpniecību.) Tomēr jāatceras  
runa ir par dažu deputātu abso 
lūti nepieņemamu patvaļu.

Par krievu valodas statusu 
acīm redzot būs referendums, vis
ticamāk  februārī. Valsts prezi
dents Andris Bērziņš gan teicis, ka 
viņš to ignorēšot, tomēr es gribē 
tu aicināt visus Laika un Brīvās 
Latvijas lasītājus vērot notikumus 
un attiecīgajā dienā tomēr nobal
sot „pret”. Ja latvieši sēdēs uz ro 
kām un sanāks, ka 20 vai 30 pro
centi balsotāju būs nobalsojuši  
par krievu valodas statusu (un SC 
aktīvi aģitē savus vēlētājus, lai tik 
viņi dodas pie urnām un balso 
„par”), tad tas būs liels trumpis ne 
vien SC, bet arī Kremļa rokās, jo 
nu varēs pasaulei bāzt acīs domu, 
ka krievu valodu kā valsts valodu 
Latvijā (un tātad – arī Eiropas Sa 
vienībā) atbalsta ievērojams pro 
cents iedzīvotāju. Balsot tomēr ir 
pavalstnieka pienākums, nepār
protams pienākums.

Pērn notika tautas skaitīšana, un 
pirmie rezultāti liecināja, ka nu 
mūsu valstī dzīvo mazāk par di 
viem miljoniem cilvēku. Pēdējās 
dienās Centrālā statistikas pār
valde (CSP) gan ir paziņojusi, ka, 
šķiet, tomēr saskaitīsies vairāk ne 
kā divi miljoni, bet te nu jāuzdod 
tas pats jautājums, kuŗu uzdevu 
pagājušajā nedēļā, – cik ticami ir 
CSP dati, ja  pārvaldes ieskatā no 
Latvijas emigrējuši tikai 33 tūks

toši cilvēku? Urda aizdomas, ka 
šajā gadījumā, iespējams, dati tiek 
„korriģēti”, lai valdībai nebūtu pā 
rāk jānopūlas,  paskaidrojot, kur 
tad īsti ir palicis tas gandrīz pus
miljons cilvēku, kuŗi „pazuduši” 
laikā kopš tautas skaitīšanas 2000. 
gadā. 

Protams, ievērojami notikumi 
šogad piedzīvoti arī ārpus Latvijas. 
Kodolavarija Japānā, līdz kliņķim 
korumpētas vēlēšanas Krievijā, 
vairākas eirozonas valstis ar masī
vām finanču un ekonomikas pro
blēmām, priekšvēlēšanu sezonas 
sākums Amerikas Savienotajās 
Valstīs. 

 Taču, domājot tikai par Latviju, 
lielākoties varam būt pateicīgi par 
šo pēdējo gadu. Valsts daudzmaz 
atkopusies no globālās krizes, 
izaugsme redzēta gan eksportā, 
gan arī iekšzemes kopproduktā. 
Ļoti jauki, ka ievēlēts sakarīgs par
laments. Un, ja skaita no suverē
nitātes deklarācijas pieņemšanas 
dienas 1990. gada 4. maijā, tad 
Lat vija kopš PSRS sabrukuma nu 
jau ir bijusi neatkarīga ilgāk, nekā 
tā bija laikā starp abiem pasaules 
kaŗiem. Pavisam precīzs gan nav 
pēdējais apgalvojums, jo patiesi 
neatkarīga mūsu valsts kļuva tikai 
1991. gada augustā, taču, lai nu kā, 
varam būt pateicīgi par savu valsti 
un tās attīstību. Nekur citur pa 
saulē nav vietas, kur latviešu tauta 
un latviešu valoda var attīstīties 
netraucēti. Un  tas nav maz.

Paldies lasītājiem par iespēju vēl 
vienu gadu būt kopā ar jums šī 
laikraksta lappusēs. Zinu, ne jau 
visi lasītāji piekrīt tam, ko esmu 
rakstījis, taču pasaule  būtu ļoti 
gaŗlaicīga, ja visiem būtu absolūti 
viens un tas pats viedoklis. Varu  
solīt, ka nākamajā gadā joprojām 
vērošu notikumus Latvijā un sa 
vās pārdomās dalīšos arī ar jums. 
Lai mums visiem veicas!

Kārlis Streips
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Rakstiet, zvaniet, un grāmatas 
Jums piesūtīs pa pastu.

SIA “L. Grāmata”

Rīga, Elijas iela 17, LV1050
Tālr. +371 67223294

Tālrakstis +371 67227248
Epasts: lgramata@lgramata.lv

Visas Latvijā iznākušās grāmatas 
varat iegādāties pie 

lielākā grāmatu tirgotāja 

„LATVIJAS GrāmATA” 

Uz interviju aicinājām drā  
ma tiķi, Vides aizsardzības klu  
ba (VAK) viceprezidenti Leldi 
Stumbri. Viņas  luga nesen iegu
va balvu Nacionālā teātŗa lugu 
konkursā. Vienpadsmitās Saei mas  
ārkārtas vēlēšanās Lelde kandi
dēja Nacionālās apvienības Rīgas 
sarakstā. Pēc vēlētāju liktajiem 
plū siņiem viņa no saraksta trī s
pa dsmitās vietas pakāpās līdz 
piektajai vietai, paliekot nākamā 
„aiz svītras”, jo no Rīgas vēlēša 
nu apgabala 11. Saeimā iekļuva 
četri Nacionālās apvienības de 
putātu kandidāti. 

 Pirms gada Lelde man inter
vijā sacīja: ja būtu jāizvēlas  iet 
uz teātri vai piedalīties talkā,  
viņa noteikti izvēlētos talku, jo     
ir zaļa pēc pārliecības. Taču tas 
netraucēja Leldi spēlēt pašai savā 
lugā „Plīvurītis ar punktiņiem” 
klubā „Austrumu robeža”, un ta 
gad balvu saņēmusi viņas jaunā 
luga.

Luga taču nav par polītiku?
Nē, tās nosaukums ir „Bilde”, 

un tā ir par mākslinieci un vi  
ņas dzīvi, par sarežģītu dzīves 
uz  tveri un sarežģītām attiecī 
bām. Sīkāk laikam pat neprotu 
par lugu pastāstīt, jo tā tomēr      
vai nu jāizlasa, vai jāredz. Svarīgi 
ir tas, ka šo konkursu pēc piecu 
gadu pārtraukuma atkal izslu
dināja Nacionālais teātris, un tas 
ir patīkami, jo viņu uzdevums 
taču ir meklēt latviešu autoru lu 
gas. Cik zinu, konkursā pieda
lījās aptuveni 70 lugas.

Vai tiešām Latvijā ir tik       
daudz lugu rakstītāju? 

Tas visiem bija liels pārstei
gums, bet es zinu, ka patiesībā 
ļoti daudzi cilvēki raksta lugas. 
Vairākos konkursos esmu pie da
lījusies arī par lugu lasītāju un 
vērtētāju, – konkursi šajos piecos 
gados, protams, ir bijuši, un ta 
jos ir piedalījušies daudzi. Visu 
laiku runājam, ka mums ir viens, 
divi drāmatiķi, bet tā nemaz nav. 
Mazajai Latvijai septiņdesmit 
konkursa darbi – tas ir daudz. 
Kul tūras akadēmijā Lauŗa Gun
dara vadībā tiek mācīti jaunie 
drāmatiķi. Droši vien arī šie to 
pošie drāmatiķi piedalījās kon
kursā, tāpēc lugu skaits ir tik ie 
spaidīgs. Vārdu sakot, konkurss 
bija ļoti labs pasākums, un es 
nemaz tā īpaši necerēju uz savu 
lugu, un tāpēc, protams, man ir 
prieks, ka saņēmu prēmiju. Tiesa 
gan, pēc tam visu pārdomājot, 
sapratu, ka ir notikusi netais nī  
ba, es pat gribētu sacīt, ka netais
nības ir veselas divas.

Vai tu domā par lugu vērtē
jumu?

Pirmā netaisnība ir tā, ka es, 
kas esmu drāmatiķe jau ilgu lai
ku un droši varu sevi uzskatīt  
par profesionāli, piedalījos vienā 
konkursā ar studentiem, ar iesā
cējiem. Manuprāt, konkursā to 
mēr vajadzēja kaut kā nodalīt 
pro fesionāļus no iesācējiem, jo 
mūsu sacensība tomēr nebija     
īsti godīga. Ir labi, ka jaunie raks
ta, viņiem tas jādara un konkur
s os jāpiedalās, bet likt viņu dar
bus blakus tiem, kas raksta jau 
sen, pēc manām domām nav 
pareizi. Mēs abi ar Lauri Gunda
ru esam profesionāļi, un mēs arī 
saņēmām balvas, jo mūsu lugas 
droši vien ir tādas, ko var uzvest 
uzreiz. Jaunie cilvēki noteikti 
raksta citā stilā, viņiem ir dažādi 

DArīT To, kAs Tīk sirDij
eksperimentāli darbi, viņi tomēr 
ir iesācēji, tāpēc vajadzēja atrast 
veidu, kā arī viņi varētu tikt pa 
manīti. Es gribētu, lai arī jauna
jiem ir iespēja izlauzties līdz te  āt
rim, bet viņiem tādas iespējas 
nebija, un, tas manuprāt ir skum
ji. Otra netaisnība manuprāt ir  
tā, ka konkursa kārtība vispār 
būtu jāmaina. Konkursu izsludi
nāja Nacionālais teātris, un ir 
pil nīgi saprotams, ka viņi visas 
lugas, kuŗas uzskatīja par kaut 
cik derīgām, paņēma sev. Es do 
māju, ka teātrim vajadzēja būt 
par šāda konkursa ierosinātāju, 
bet nosaukt to par Latvijas drā
maturģijas konkursu, kuŗa žū 
rijā piedalās pārstāvji no visiem 
Latvijas teātŗiem. Tad katram 
teātrim, arī mazajiem, būtu ie 
spēja sev izvēlēties lugu no ie 
sniegtā klāsta. Tas būtu vareni, 
jo, domāju, daudziem teātŗiem 
atrastos kāda luga, kuŗa tos 
interesē un kuŗu tie var uzvest.

Tavu lugu Nacionālais teātris 
uzvedīs?

Jā, nākamajā sezonā, un, pro
tams, man tas ir patīkami un 
jauki. Man patika lugu rakstīt, 
un es esmu priecīga, ka varēju to 
izdarīt līdz galam, jo konkurss      
ir labs stimuls, kas dzen uz priek
šu un liek pabeigt rakstīšanu 
kon krētā laikā, nevis bezgalīgi 
labot un pielabot.

Vai šobrīd Latvijā tiek uz vesta 
kāda no tavām lugām?

Cik zinu, tas notiek tā saukta
jos tautas jeb amatieŗu teātŗos. 
Mani vienmēr ļoti iepriecina,      
ja man piezvana un saka  esot 
izvēlējušies manu lugu. Amatie
ŗu teātŗi man vienmēr ir likušies 
tādi mīļi, viņi ir lieli entuziasti, 
braukā pa laukiem, izrādot sa 
vus uzvedumus.

Vai tu joprojām darbojies 
„Austrumu robežas” teātrītī?

Jā, spēlējam lugu „Plīvurītis ar 
punktiņiem”, ko pirms diviem 
gadiem uzrakstīju speciāli „Aus
t rumu robežai”. Es riskēju, jo 
pie kritu arī piedāvājumam spēlēt 
lomu. Pārējie spēlmaņi ir burvī
ga kompanija, sākumā skatījos 
uz viņiem uz domāju: „Ārprāts, 
tik gudri, talantīgi un skaisti 
cilvēki! Kur nu man viņiem lī 
dzināties!” Tas bija eksperiments, 
un es to no sirds atzīstu. Vairāk 
laikam to nedarīšu, bet man ļoti 
gribējās uzkāpt uz skatuves. Pro
tams, arī tāpēc, ka es pati rakstu 
lugas, ka daudz esmu piedalī
jusies lugu iestudējumu vēro
šanā, un, kā jau katrai meitenei, 
man bija gribējies kļūt par ak 
trisi. Bet, tā kā esmu bijusi „briļļu 
čūska” (smejas) jau kopš agra 
vecuma, tad cerību taču nekā 
du! Milzīgas brilles uz acīm, re 
dzēt bez tām neko nevar, lēcu 
toreiz vēl nebija, tātad aktrises 
karjēras nekādas. Bet gribējās 
ļoti, turklāt draugi un paziņas 
sacīja: „Jā, jā, tev ir iekšā!” Un tad 
bija iespēja, salasījāmies tāda 
ma  za grupiņa „Austrumu robe
žā”. Profesionāls aktieris mums   
ir Aivars Siliņš, viņš ir tik mie
rīgs, taktisks un ļoti man palī
dzēja. Vēl uzvedumā mums spēlē 
Anna Šteina, kas redzama TV 
seriālā „Ugunsgrēks”. Trupā spēlē 
arī Kārlis Anitēns, drāmatiķis      
un lielu brīvdabas uzvedumu 
organizētājs, Ints Teterovskis, di 
ri ģents, un Jana Duļevska, TV 
cilvēks. Komanda ir forša, bet 

mums ir projekta teātris, un tas 
nozīmē, ka katram ir savs pa 
matdarbs, saskaņot mēģinā ju
mus un izrādes ir sarežģīti. To 
mēr ik pa brīdim to lugu vēl rā 
dām.

Vai lugu rakstīšana ir tavs 
maizes darbs?

Man ir grūti atbildēt, es nezi
nu, no kā es dzīvoju. Esmu mē 
ģinājusi iet darbā, kur man jābūt 
deviņos no rīta un kur darbu 
beidzu piecos vai sešos vakarā, 
taču tas nav man domāts. Nevis 
tāpēc, ka es nevaru un man ir 
grūti, bet tāpēc, ka man  ir iz  vei
dojusies sava dienas kārtība, 
raks  tu no rīta un dienas pirmajā 
pusē, pēcpusdienā vairs neko 
prātīgu uzrakstīt nevaru. Ap čet

riem pēcpusdienā jūtos kā sa 
p lacis gaisa balons. Tā ir iznācis, 
ka visu savu līdzšinējo mūžu 
esmu centusies nopelnīt ar savu 
rakstīšanu un galvenais ir sa 
prast, ka man ir laiks rakstīšanai. 
Ja strādāju darbā, no kuŗa pār
nāku mājās sešos, septiņos va  ka
rā, uzrakstīt vairs  neko nevaru, 
arī domāšana vairs nevedas.

Esi sākusi rakstīt „Lata” ro 
mā nu serijai. Kā tava lielā 
māks la sadzīvo ar ikdienas la 
sāmvielu?

Par „Lata” romāniem jāteic,       
ka es tos cenšos rakstīt labi, ie 
kļauties savu kritēriju robežās,  
lai nebūtu kauns. Man pret „Lata” 
seriju vispār principā nav nekā
du iebildumu. Es esmu liela la 
sītāja un domāju, ka ir labi, ja   
par latu un dažiem santimiem 
var nopirkt grāmatiņu. Man 
drus ku žēl, ka mūsu nopietnie 
rakstnieki mazliet tā kā ignorē   
šo grāmatiņu seriju un reizēm 
pret to izturas ar tādu kā nicī
gumu. Nu nav tā nekāda Lielā 
Literātūra, bet nu un tad? Cil 
vēki lasa, tas ir svarīgi, lai ne 
aizmirst lasīt.

Tu esi VAK žurnāla tīmeklī 
http://pienotava.wordpress.
com/ redaktore – tikai bez al 
gas un priekšniekiem…

Iemesls, kāpēc sāku pienotavas 
projektu, ir pavisam prozisks: 
VAK ir mājaslapa, bet, atklāti 
sakot, tā ir pavisam aizvēstu      
ris ka, izveidota deviņdesmitos 
ga  dos, vecmodīga un sarežģīta. 

Vār  du sakot, mājaslapa savu 
laiku bija nokalpojusi, bet es, 
darbojoties VAK, sapratu, ka in 
formācija ir ļoti svarīga. Sa  vu 
laik esmu strādājusi vairākos 
žurnālos, tāpēc žurnāla taisīšana 
man nebija nekas svešs, vienīgi 
tīmekļa technoloģijās gan ne 
esmu zinātāja. Ar domubiedru 
atbalstu izveidoju pienotavu, un 
tas tiešām ir pārliecības, ne nau
das darbs. Mana pienotava dod 
man prieku katru dienu, kad es 
to apskatos. Man ir gandarījums 
atnākt uz VAK un parunāties ar 
kollēgām, man ir prieks nospēlēt 
izrādi vai kaut ko uzrakstīt pie 
sava datora. Man vairs nav atli 
cis tik daudz laika šajā dzīvē, lai 
darītu to, ko es negribu. 

Bet dzīvei vajag naudas.
Gan jau kaut kāda nauda at 

nāks, nenomiršu taču badā! Jā, 
maciņš mums ir patukšs, bet,      
ja es darīšu kādu darbu tikai 
tādēļ, lai būtu nauda, es būšu ne 
laimīga un mana meita arī ne 
būs laimīga, jo kaut kas tāds 
vienmēr gulst uz tuvākajiem.

Ārkārtas 11. Saeimas vēlē ša
nās tu kandidēji no Nacionālās 
apvienības saraksta, un arī ie 
priekšējās  10. Saeimas vēlēša
nās tu biji Visu Latvijai! saraks

tā. Vai nav mazliet žēl, ka ne 
kļuvi par deputāti?

Bija vēl viens saraksts, kas man 
piedāvāja kandidēt, bet Nacio
nālās apvienības uzskati saskan 
ar maniem uzskatiem un priekš
statiem par to, kas Latvijā ir jā 
dara. Ne vēlēšanu kampaņas ma 
r atonā, ne dažādās reklāmās ne 
piedalījos, jo nedomāju, ka par 
mani gribēs balsot tik daudzi 
cilvēki, lai es kļūtu par deputāti. 
Bet ar savu vārdu gribēju palī
dzēt sarakstam iegūt lielāku at 
balstu, un to es arī izdarīju.

Kā  tu vērtē to, kas pašlaik 
notiek Latvijas polītikā?

Vistrakākais šobrīd ir jautā
jums par valodu. Parakstu vāk
šana par to, lai Latvijā varētu būt 
arī otra valsts valoda, man lie 
kas atbaidīga. Saprotu, ka refe
rendumā nepietiks balsu, lai to 
izdarītu, bet domāju – kā tas vis
pār iespējams, ka esam tik tālu 
nonākuši!? Satversmē viss ir pa 
teikts, kas vēl vajadzīgs? Ja ir 
cilvēki, kuŗiem Latvijā nepatīk 
un kuŗiem mūsu zeme ir sveša, 
pasaule viņiem ir vaļā, viņi var 
doties, kurp vien vēlas! Taisnību 
sakot, mani saniknoja tas, ka šie 
cilvēki uzdrošinās kaut ko tādu 
Latvijā darīt. Nesen tikām vaļā 
no Padomju Savienības un tām 
šausmām, kas tur notika, bet 
tagad atkal griežamies atpakaļ. 
Es nesaprotu, kā polītiķi vispār 
pat pieļauj domu, ka Latvijā arī 
krievu valoda varētu būt valsts 
valoda. Zini, mēs savulaik VAK 
uzrakstījām toreizējam Valsts 
prezidentam Zatleram vēstuli,  
uz kuŗu viņš pat neatbildēja, – 
mums bija ideja par nacionālo 
dārgumu sarakstu, kuŗš būtu 
svēts un neaizskaŗams un kuŗu 
nekad un nekādos apstākļos 
nedrīkstētu pārdot vai kaut kā 
citādi mainīt. Piemēram, mūsu
prāt Latvijas meži, Daugava, vēl 
citas dabas un arī kultūras vēr
tības nav ne pārdodamas, ne 
pār  taisāmas, kā kādam izdevī
gāk. Latviešu valodu mēs šajā 
sarakstā neielikām, jo  mums li 
kās pats par sevi saprotams un 
neapstrīdams, ka valoda ir Lat vi
jas pastāvēšanas pamats. Tagad 
saprotu, ka šajā sarakstā jāieraks
ta arī latviešu valoda un ka tāds 
saraksts atkal jāraksta no jauna.

Sallija Benfelde

Lelde Stumbre: Man vairs nav atlicis tik daudz 
laika šajā dzīvē, lai darītu to, ko es negribu. 
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D A U G A V A S  V A N A G U  R O S M E S

Desmito gadu pēc kārtas 
Dau  gavas Vanagi sadarbībā     
ar Rīgas domi, Okupācijas mū 
zeju un vīru kopu „Vilki” bija 
izkārtojuši varoņiem veltītu 
sarīkojumu “Brīvības cīnītāju 
gars cauri visiem laikiem”. Čet
rus tūkstošus lielajā apmeklē
tāju pulkā bija daudz jauniešu.

Paldies šā sarīkojuma atbalstī
tājiem  Rīgas domei, Daugavas 
Vanagu Centrālai valdei, Dau ga
vas Vanagu Toronto nodaļai, 
Dau gavas Vanagu Adelaides no 
daļai, leģionāram Imantam Zel
ti ņam, Oskaram Līvmanim, Ai 
va ram Slucim, Aivaram Smaga
ram, kuŗi ar savu ārtavu piedalī
jās sarīkojuma atbalstīšanā. Pal 
dies arī Maksimam Strunskim  
viņš katru gadu rūpējas par        
sa  rīkojuma veiksmīgu norisi. 
Maks ima Strunska neatlaidīgās 
rūpes par varoņu piemiņu ir vai
nagojušās panākumiem  lat 
viešu ģenerāļiem, Lāčplēša orde
ņa kavalieŗiem, pie kapu kopi
ņām 2011. gada 10. novembrī 

Brīvības cīnītāju gars 
cauri visiem laikiem

Rīgas Brāļu kapos tika piestip
rinātas piemiņas plāksnes. Te sa 
vukārt jāteic paldies arī Guntim 
Gailītim par piemiņas plākšņu 
vei  došanas organizēšanu un 
plākš ņu piestiprināšanas nodro
ši  nā šanu. 

Sarīkojuma laikā notika arī 
lāpu gājiens, lai Svēto piemiņas 
uguni ar lāpām nogādātu uz 
uguns plosta. Uguns plosts tika 
palaists likteņupē Daugavā – pie 
tiem Brīvības cīnītājiem un strēl
niekiem, kuŗu kapu vietas mums 
vēl nav zināmas. Lāpu gājiena 
laikā notika svētbrīdis pie Brīvī
bas pieminekļa, lai noliktu vai
nagu Lāčplēšu – okupācijas upu
ŗu piemiņai. Pēc svētbrīža pie 
Brī vības pieminekļa gājiens tur
pi nājās uz Strēlnieku laukumu, 
pa ceļam piepulcējot  arvien jau
nus gājiena dalībniekus. Braši 
skanot dziesmām, Vecrīgas bruģī 
atbalsojās stingri soļi. Mēs tagad 
esam brīvi, bet, ja būs vajadzīgs, 
plecu pie pleca aizstāvēsim savu 
brīvību. Pie Okupācijas mūzeja 

notika koncerts, kuŗā uzstājās 
Vīru kopa „Vilki”, Folkloras drau
gu kopa „Skandinieki”, Seno cī  ņu 
un folkloras kopa „Vilkači” un 
Folk metal grupa Skyforger. Va 
kara gaitā notika pašaizsardzī 
bas un tuvcīņas paraugdemons
t rē   jumi. Koncerta klausītāji 
varēja sildīties pie ugunskuriem 
un baudīt karstu tēju. Pēc Uguns
plosta palaišanas Daugavā noti
ka kopīga sadziedāšanās Daugav
malā pie Rīgas pils mūŗa, kur 
tika aizdegts tūkstošiem svecīšu 
Brīvības cīnītāju piemiņai.

Apzinoties Brīvības cīnītāju 
kaŗavīru lielo ieguldījumu Lat vi
jas neatkarības nosargāšanā, ar 
katru gadu sabiedrībā nostipri
nās doma, ka Lāčplēša dienai ir 
jāpiešķiŗ svētku dienas statuss. 
Tas ir svarīgi arī tāpēc, ka pa die
nu vecāki ir darbā, bērni skolā 
un visai ģimenei nav iespējams 
kopā doties lāpu gājienā un pie
minēt kritušos kaŗavīrus.

Solvita Sekste
Jānis Atis Krūmiņš

Pērn novembŗa otrā pusē Lat
viju apciemoja Daugavas Vanagu 
Kanadas zemes valdes priekšnieks 
Juris Eglītis. Viņš atveda līdzi arī 
vērtīgu dāvanu kādam bāreņu na 
mam Latvijā – vanadzes Valijas 
Ūd ris pašas adītās vilnas cepures 
un vestes. Tā kā nebija konkrēta 
novēlējuma, tieši kuŗam bērnu na
mam šāda velte nododama, Juris 
lūdza palīdzību mums – DV jau
niešiem Latvijā, lai nokārtojam 
sirsnīgās dāvanas nodošanu.

Pēc pirmās sazināšanās ar vai
rākiem bērnunamiem šķita, ka 
Latvijā nevienam neko (izņemot 
naudas veltes) vairs nevajag – ti 
kām „atšūti” vairākās vietās. Pa  
ma tojums – „mēs tām humpalām 
jau pāri kāpjam” un „vispirms pa 
rādiet, kas jums tur ir, tad pateik
sim, vajag vai nevajag”. Jāpiebilst, 
ka ar šādu attieksmi saskārāmies 
Rīgā un tai tuvākajās aprūpes ie 
stādēs. Iespējams, ne visas apzva
nījām, bet rokas nolaidās.

Pēc īsām pārdomām nolēmām, 
ka Rīga un piepilsētas laikam jau 
„atēdušās” dažādas labdarības, 
līdz ar to ziedojuma saņēmēji 
mek lējami nedaudz tālāk. Tā uz 
dūrāmies informācijai par Raiņa 
vārdā nosaukto bērnunamu Ir 
lavā, kas lepojas ar senām tradi ci
jām un atrodas netālu no Tukuma. 
Pēc pavisam vienkāršas sazvanī
šanās ar bērnunama personālu 
uz  zinājām, ka viņu bērnunamā 
dzīvo bērniņi no 2 līdz pat 20 ga 
du vecumam un tur priecāsies  
par ikvienu dāvanu. Nolēmām, ka 
papildus Valijas Ūdris adītajām 
dāvanām aizvedīsim līdzi arī kā 
du rakstītu informāciju par Dau
gavas Vanagiem un dažas DVL 
Jaunatnes nozares rīcībā esošās 
jaunās bumbas.

Iebraucot Irlavā no Tukuma pu 
ses, bērnunamu nepamanīt nav 
iespējams – tas atrodas turpat ceļa 
malā – liela internāta ēka un  palīg

Ciemos irlavā
Daugavas Vanagi viesojas bērnunamā Irlavā

būves. Sastapām bērnunama di 
rektori Sanitu Auziņu. Viņa mums 
laipni pastāstīja par bērnunamu, 
tā ikdienu un reālo situāciju. Ko 
pumā bērnunamā mīt ap 50 bēr
nu un jauniešu, lielākā daļa no 
tiem mācās skolā šai pašā – Irla 
vas pagastā. Ir arī mazāki bērni, 
kuŗiem skolas gaitas vēl priekšā, 
kā arī daži lielākie, kas jau mācās 
kolledžās vai technikumos Rīgā, 
bet joprojām par savām mājām 
uzskata bērnunamu. Diemžēl 
bērni, kas šajā iestādē nonāk, lie
lākoties nav dzīves lutināti – vai 
ikkatram kāds ļoti sāpīgs stāsts pa 
gātnē, kas bieži vien atstājis sma
gas rētas un pēctecību – ne visiem 
bērniem izdodas pabeigt skolu   
un  mācīties tālāk, lai pilnvērtīgi 
veidotu savu dzīvi.

Vide gan šajā bērnunamā ir lie
liska – tīras, skaistas telpas, sirsnīgs 
personāls, bērni, kuŗus sastapām, 
ļoti pieklājīgi un, var redzēt, jūtas 
šeit kā savās īstajās mājās. Gaitenī 
izliktas fotografijas  bērnunama 

audzēkņu svētki un ikdiena – kā 
lielā ģimenē. Pēc direktores vār
diem – nekā vitāli svarīga šiem 
bērniem it kā netrūkst – visi ir pa 
ēduši, aprūpēti, apģērbti. Diemžēl 
skumjākā situācija esot ar apa
viem, jo valsts piešķirtās naudas 
pietiekot vienīgi tik, cik iegādāties 
ko pavisam lētu, kas drīz saplīst, 
bet apaut 50 bērnu 100 kājiņas lai
kam gan nav visvieglākais uzde
vums!

Pēc viesošanās Irlavas bērnu na
mā izjūtas ir divējas – protams, 
skumji, ka šiem bērniem nav savas 
ģimenes un savu vistuvāko cilvē
ku, bet lieliski, ka viņiem radītas 
šādas mājas un ka ar viņiem kopā 
ir tik lieliski darbinieki.

Vēlreiz liels paldies čaklajai adī
tājai Valijai Ūdris un DV KV 
priekšsēdim Jurim Eglītim – šo 
ziem raibām, Kanadā adītām ce 
purēm galvā ziemas priekus varēs 
baudīt visi Irlavas bērnunama 
bērni!

Laura Millere

No kreisās: DVL Jaunatnes nozares vadītājs Guntis Brencāns, 
Irlavas bērnunama direktore Sanita Auziņa, DV KV priekšsēdis 
Juris Eglītis

Viņa sekotājs amatā Ingmārs 
Čaklais enerģiski sāka risināt 
samilzušās problēmas, bet tika 
ievēlēts Saeimā un savu darbu 
RLB uzticēja pašizraudzītai viet
niecei Ievai Dāboliņai, kuŗa kri  
zi padziļināja. Tad RLB uzticēja 
vadību G. Gailītim. Tagad ar iz 
darīgāku valdi sākts sanācijas 
darbs, novēršot chaosu, kādā at 
kal bija novesta nama ap  saim
niekošana. Dāboliņa publiskoja  
it kā Čalā sacerētu vaimanu stās
tu par RLB grūto un bēdīgo lik
teni. RLB vadības un biedru sa 
šutums par to bija liels un pama
tots. Decembŗa sākumā Dābo 
liņu no organizācijas izslēdza, bet 
Čaklajam, kas joprojām ir viens 
no RLB 36 domniekiem, uz se 
šiem mēnešiem apturēta darbība 
domē.

RLB darbs beidzot atkal ir nor
mālizēts, ienākumi rudenī jau 
pārsniedza izdevumus, un nā 
kotne izskatās daudz cerīgāka, 
kaut būs jātiek galā ar abu ie 
priekšējo priekšsēžu darba izrai
sītajām neveiksmēm.

2011. gads beidzās ar vispārē
jām cerībām uz labāku nākotni 
valstī. Viss tomēr ir atkarīgs no 
tā, cik spējīga Latvija būs sev 
labvēlīgā garā strādāt tālāk. Kā 
jau minēts, ārējā tirdzniecība ir 
ne tikai atguvusies no krizes, bet 
uzrāda pat jaunu augšupeju. At 
kopšanās ir lēna visā Rietumu 
pasaulē, bet Vidusjūŗas valstu iz 
šķērdīgais saimniekošanas vē 
riens ir sašūpojis vēl nesen stabi
lo, spēcīgo eiro. VācijasFrancijas 
vadošā ES ass ir spēcīga, taču fi 
nanciālā pasaule pat tajā saskata 
visādus vājumpunktus. Drošas 
liekas vienīgi Skandinavijas val 
s tis, Holande, Šveice. Kaut kā ķe 
purojas tālāk tā Eiropas daļa, kas 
atrodas starp Krieviju un aukstā 
kaŗa Dzelzs priekškaru.

Taču neviens nav drošs pret 
krizes laika atgriešanos, no t.s. 
„W” otrā kritiena. Atcerēsimies, 
ka 1929. gada krize ASV beidzās 
tikai Otrā pasaules kaŗa intensī
vās bruņošanās laikā, bet Eiropas 
uzplaukums 20. gs. 30. gadu otrā 
pusē arī bija lielā mērā saistīts ar 
drudžaino gatavošanos jaunam 
kaŗam.

Situācija šodien pasaulē atšķi
ŗas no 20. gs. 30. gadiem vairākos 
aspektos. Vispirms sociālā ap  rū
pe, pensiju izmaksas lielajai pen
sionāru grupai un bezdarbnie ku 
pabalsti krietni stabilizē naudas 
plūsmu. Šādas naudas toreiz ne 
bija. No otras puses, Rietumu 
pa   saulē un arī citur bagāta, pat 
milzīgi bagāta kļuvusi ļaužu 
grupa, kas ir tikai niecīgs viens 
vai divi procenti no kopējā 
iedzīvotāju skaita, bet ar saviem 
milzīgajiem resursiem praktiski 
dominē pasaules ekonomijā un 
ļoti ietekmē arī polītiskos pro
cesus. Šī nauda ir koncentrēta 
samērā nedaudzās banku, fondu 
un citādu ieguldījumu sistēmās, 
kuŗas to uzticējušas datoru sis tē
mu kontrolētām naudas operā
cijām un machinācijām. Tā ir 
internacionāla virsbūve, kas sev 
pakļauj atsevišķu valstu saim
niecisko aparātūru. Lielākā jau
nās naudas varas koncentrācija       
ir Amerikā, bet tur iekļāvušies     
arī bagātie valdnieki naftu un 
gāzi ražotājās valstīs.

Bagātības koncentrācija nie

cīgas saujiņas rokās diktē visas 
pasaules finanču tirgu darbību, 
kā arī globālizācijas procesu, kas 
izsitis no sliedēm tradicionālo 
atsevišķo valstu ekonomisko dzī
vi un daudzās valstīs tikpat kā 
apklusinājis pašmāju ražošanu.

Nelaime nekad nenāk viena. 
Pasaulē iedzīvotāju skaits aug 
apmēram par 7580 miljoniem 
gadā. Vairākumā tie piedzimst 
valstīs, kuŗas jau labu laiku ne 
spēj sevi pabarot, kuŗu infra
struk tūra ir zemā attīstības lī 
menī un kuŗas slīd bezcerībā.

Tikmēr attīstītā pasaulē dzim
s tība ir noslīdējusi zem mirstības 
līmeņa. Tāpēc notiek strauja ie 
dzīvotāju sastāva novecošanās. 
Mūža ilgums attīstītajās zemēs 
joprojām pagarinās. Tie ir cilvēki 
pensijas gados, bet, tā kā viņu 
maz bērnu skaits proporcionāli 
samazinās, tuvojas brīdis, kad 
daudzās zemēs vairs nebūs iespē
jams uzturēt apmierinošu dzīves 
standartu un veselības aprūpi 
pensionāriem.

Ja vēl iegaumēsim, ka tuvojas 
brīdis, kad sāks aptrūkt dabas ba 
gātību daudzās zemēs un šur tur 
pat izjutīs ūdens trūkumu; ja 
atcerēsimies, ka tikpat kā nav 
vairs iespējas paplašināt aŗam ze
mes platības, kuŗās audzēt pārtiku 
tiem, kas jau uz zemes dzīvo, ne 
maz nerunājot vēl par vienu mil
jardu, kas nāks klāt jau nākamos 
1213 gados; ja aptversim, ka 
globālā sasilšana paaugstina tem
perātūru uz zemes, nokausē le 
dājus un jau tuvākajā gadu des
mitā krietni pacels ūdens līmeni 
un applūdinās vai pārpurvos 
prāvas zemeslodes platības utt., 
utt., tad...

Vēl jau ir laiks labi padzīvot 
tiem, kam labi dzīves apstākļi ir 
pašreiz. Tāpēc 2012. gads nebūs 
tik slikts kā tie, kas tam sekos. 
Gads būs interesants polītikā. 
Krievijā Putins ziemā taisās 
atgriezties pie valsts stūres. Viņš 
taisās valdīt vismaz 12 gadus, ja 
veselība un krievu tauta to ļaus. 
Pašreiz Krievijā taisās kaut kas 
līdzīgs arabu revolūcijai. Vai če 
kistu spēks būs pietiekams, lai 
spiedienam, kas pieņemas spēkā 
Krievijā, spēs noturēt virsū vāku, 
jeb vai tas uzspers gaisā Putina 
radīto diktātorisko varas kliķi,  
pašreiz ir neatbildēts jautājums. 
Gaŗākā laika posmā Krievijai 
draud ekonomisks pagurums, jo 
drīz sāks izsīkt dabas bagātību 
viegli iegūstamie krājumi.

ASV būs vēlēšanu gads. Arī tur 
pašreiz notiek bezkompromisa 
cīņa starp tiem, kas grib sabalan
sēt valsts budžetu, un tiem, kuŗi 
atsakās bagātajam iedzīvotāju 
galam uzlikt lielākus nodokļus. 
Visa nodokļu struktūra valstī 
pra sās pēc reformas, bet vai tas ir 
iespējams pašreizējā situācijā, kad 
miniminoritāte, nepilns procents 
iedzīvotāju, kontrolē valsts ba  gā
tību, partijas un Kongresu?

Tā nu neesam pat tikuši līdz 
sarunai par to, kā turpmāk attīs
tīsies ES, eiro problēmas, arabu 
revolūcija un Austrumāzija ar 
ap mēros strauji augošo Ķīnas 
pūķi. Arī tas jaunajā gadā vēl gan 
nesasniegs kritisko lielumu.

Katrā ziņā šis gads būs intere
sants un daudziem arī labs un 
patīkams. Cerēsim, ka tāds tas 
būs arī Latvijai un visiem Laika 
un Brīvās Latvijas lasītājiem. 

GADU MijĀ
(Turpināts no 1. lpp.)
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1940. gadā Ērenpreisa fabriku 
nacionālizēja. 1943. gadā G. Ēr  en  
preiss savu īpašumu atguva,   
bet jau 1944. gadā izbrauca uz  
Vāciju, kur strādāja meža dar
bos, vēlāk būvēja taupības 
krāsniņas. Slavenais velosipēdu 
ražotājs mi  ris 1956. gadā Vācijā. 
G. Ēren preiss apbalvots at Triju 
Zvaigžņu ordeni un Atzinības 
krustu. Viņa rūpnīcu padomju 
laikā pārdēvēja par „Sarkano 
zvaigzni”, – velosi pēdus tur 
ražoja līdz 1960. ga  dam, vēlāk 
arī mopēdus līdz 1995. gadam. 
Šobrīd lielā rūp nīcas ēka  ir 
pussagruvusi – kā kliedzošs 
pārmetums jaunlaiku bezat
bildībai un nesaimniecisku
mam tā paveŗas skatienam no 
tā sauktā VEF tilta (Gaisa tilta) 
Krišjāņa Barona ielā.

Taču slavenais Ērenpreisa ve 
losipēds savu spozmi un vārdu 
nav zaudējis arī mūsdienās. Par 
to rūpes uzņēmies G. Ērenpreisa 
pēctecis, viņa brāļa mazmaz
maz dēls Toms Ērenpreiss, cil
vēks ar mākslinieka un filozo  fa 
dvēseli. Jau sesto gadu viņš savā 

Par namu, kas glabā G. Ērenpreisa, j. rozentāla „sievietes baltā” 
un Vairas Vīķes-Freibergas soļus. Un ne tikai

divriteņu darbnīcā A. Čaka ielā 
90/4 no  darbojas ar seno spēk
ratu res tau rāciju, amata knifus 
apguvis pie dažādiem meista
riem. G. Ēren preisa divritenim 
jābūt ar gaišu rāmi, ļoti stabilu 
gaitu, smalkām līnijām, puķīšu 
ornamentiem, skaistu ādas ap 
dari, spoži niķe  lētam un chro
mētam.

Lai populārizētu agrākās Lat
vijas riteņbraukšanas tradici
jas,  Toms  2010. gadā izveidoja 
Lat vijas Veclaiku divriteņu 
klubu. Vislielāko pazīstamību 
un popu lāritāti klubs ieguvis nu 
jau divos organizētajos Tvīda 
(tweed) brau   cienos Liepājā un 
Rīgā  (izbraukums ar senu velo
sipēdu, retro tērpos, saistīts ar 
Tvīda karaļa un karalienes 
kronēšanu).

Izstādi savās ciemu dienās 
Rīgā apmeklēja arī Sarmīte 
ĒrenpreissJanovska, Gustava 
Ērenpreisa meita. Viņa joprojām 
darbojas laikarakstā Brīvā Lat
vija – gan par Anglijas abonen
tu adminis trā tori, gan ik pa lai
kam uzrakstot kādu asprātīgu 
repliku avīzē. Galvenokārt pa  Sarmīte ĒrenpreissJanovska

(Turpinājums no BL Nr. 48)
zīstama ar savu smalko humora 
izjūtu un asprā tīgumu, „uztaisot 
dūšu” kollēgām, it īpaši krizes 
brīžos, kad viss neiet gluži gludi. 
Sarmīte  rosīgi darbojas „Strau
mēnu” sabiedris kajā dzīvē un rū 
 pīgi glabā Gunara Janovska ga  
ru savā skaistajā namiņā Krikā.

Pēckaŗa gaitās ģimene nonāca 
Hidesekas nometnē pie Detmol
das. Izrādās, tur savu radinieku 
meklējumos bijis arī Sarmītes 
dzīvesbiedrs, izcilais rakstnieks 
Gunars Janovskis. Pēc septiņiem 
gadiem Sarmīte ar māsu Maiju 
nosūtītas skoloties uz Angliju. 
Un Sarmītes turpmākā dzīve rit 
šai zemē. Māsa Maija pēc ilgā
kiem gadiem Vācijā tagad dzīvo 
Latvijā. Brālis Juris, diplomēts 
ārsts, dzīvi vada starp Rīgu, 
Kalteni un Vāciju.

Sarmīte savu tēvu atceras kā 
ļoti stingru un mērķtiecīgu vīru. 
Māte Anna iespējusi gan rū  pē
ties par ģimeni un būt mīļa 
māmiņa, gan strādājusi Latvijas 
Bankā un atradusi laiku sev 
tīkamam va  ļaspriekam – mācī
jusies solo dziedāšanu.

Ligita Kovtuna

Ar Tomu tikāmies vietā, kur 
atdzimst velosipēdi. Kādā Čaka 
ielas sētas namā, viņa darbnīcā. 
Toma lolojums, kas viņam šķiet 
svarīgāks par visu pasaulē. 
Īpašumam gan ir vairāki kom
panjoni. Taču Toms ir „galva”, 
kas visu vada, organizē un 
pārredz. Protams, cik nu atliek 
laika, Toms arī pats restaurē 
senos velosipēdus. Lai gan ir 
komanda, kas to dara, Tomam 
šis darbs ir sirdslieta un, kā pats 
saka, dzīvesveids. Varbūt liela 
nozīme arī senču aizrautībai 
un saistībai ar velosipēdiem. 
Vecākā gadagājuma cilvēki 
atceras, jaunāki ir dzirdējuši vai 
lasījuši nostāstus par Gustavu 
Ērenpreisu un velosipēdu ra  
žošanu Latvijā pagājušaā gad
simta sākumā. Šis cilvēks ir 
Toma vecvectēva brālis. Kad 
vaicāju, vai darbnīcas klientu 
piesaistē arī uzvārdam ir no 
zīme, Toms atbild: „Protams! 
Un ar vecvectēva brāļa uzvārdu 
man ir uzlikta liela atbildība. Es 
to apzinos. Pazīstami cilvēki 
man ir teikuši, ka laikā, kopš 
vadu šo darbnīcu, esmu pār
mainījies. Esmu kļuvis atbil
dīgāks. Nopietns.”

Vai Toms atceras savu pirmo 
bērnības velosipēdu? „Tas bija 
sen... Man bija četri vai pieci 
gadi, kad sāku braukt ar 
trīsriteni. Savu pirmo divriteni 
arī atceros. To man tēvs uztaisī
ja. Viņš bija automechaniķis, 
šoferis.” Kā Toms ikdienā pār
vietojas? Kājām, ar automašīnu 
vai ar velosipēdu? „Mans trans
porta līdzeklis pamatā ir ve  
losipēds. Ja vien nekas nav 
jāpārvadā. Tādās reizēs braucu 
ar automašīnu.”

Kad radusies doma sākt ve 
losipēdu restaurēšanu? Līdz 

Iedvesmojošs dzīvesveids
Ar velosipēdu restaurācijas darbnīcas īpašnieku Tomu Ērenpreisu tikās Armīda Priedīte

beidzot – pat atvērt darbnīcu? 
Esot bijusi liela vēlēšanās uz 
taisīt pašam sev divriteni. Taču 
nav bijis neviena, kam palūgt to 
izdarīt. „Tad arī sapratu, ka 
jādara vien pašam. Tā nu kopī
 gi ar domubiedriem sākām. 
Darbnīca mums ir jau gadus 
piecus. Palīdzam cilvēkiem tikt 
pie seniem riteņiem. Mums ir 
daudz velosipēdu, kas gaida 
restaurāciju. Un varbūt arī savu 
nākamo īpašnieku.” Jā, velosi
pēdiem, tāpat kā cilvēkiem, ir 
savi likteņi. Un šeit, Toma 
darbnīcā, tie dzīvo pārdomās 
par aizvadītajiem gadiem. At 
pūšas pēc ilgajiem skrējieniem. 
Un, kad pienāks īstais brīdis, 
ripos atkal. Kāds uz darbnīcu 
atved savas vecāsmātes vai ve 
cātēva divriteni. Kāds atnāk 
papriecēt acis par senajiem 
braucamrīkiem, cits vēlas kādu 
no tiem iegādāties sev vai 
dāvināšanai. Braucamrīku kol 
lekcija ir paprāva.

Par interesanto un visnotaļ 
unikālo darbnīcu nekur nav 
reklāmas. Un tomēr – cilvēki 
ceļu uz šejieni atrod. „Jā, ne 
kādas reklāmas man nav. Jūs 
pati pārliecinājāties, ka no ielas 
mūs ir grūti atrast. Tomēr darba 
mums netrūkst. Tie, kam vajag, 
mūs atrod.” Sena patiesība, ka 
vislabākā reklāma ir no mutes 
mutē. Cilvēki pārliecinās. Uz 
ticas. Un ieteic citiem.

Kāds ir bijis vecākais restau
rācijā nonākušais velosipēds? 
„Vecākais bija 1919. gada ražo
jums,” stāsta Toms. „Galveno
kārt ir 20. – 30. gadu velosipēdi. 
Tie ir gadi, ar kuŗiem visvairāk 
strādājam. Taču mūsu mērķis ir 
strādāt ar vēl vecākiem, ar 19. 
gadsimta riteņiem. No velosi
pēdu pirmsākumiem.” 

Kad Tomam vaicāju, vai kāda 
velosipēda restaurācija ir sagā
dājusi īpašu gandarījumu, viņš 
atbild, ka ikkatrs restaurētais 
velosipēds sniedzot gandarī
jumu. Protams, interesantāk 
esot strādāt ar vecākiem, re 
tākiem velosipēdiem. „Nedrīkst 
darbus šķirot. Katram darbam, 
sevišķi tas attiecas uz restau
rāciju, ir jābūt nozīmīgam.”Toms 
stāsta, ka pēc dizaina ļoti īpaši 
esot Ulmaņlaiku divriteņi. Visur 
Eiropā esot ražoti brūni un 
melni velosipēdi, bet Latvijā tie 
bijuši ar senām, kopš cara lai
kiem saglabātām tradicijām – 
bagātīgi izrotāti ar puķītēm, 
spo ži niķelēti. Velosipēdi bijuši 
krāšņi. „Katru dienu apbrīno
jam senos divriteņus. Skatoties 
uz tiem, iedvesmojamies. Dien
 dienā milzīgs gandarījums. Lūk, 
arī atbilde, kāpēc es šo darbu 
daru,” saka Toms.

Darbs un vaļasprieks vienlai
kus. Velosipēdi un to restaurā
cija – kā dzīvesveids. Tomam 
pieder velosipēdu restaurācijas 
darbnīca. Pieder no senčiem 
mantotā mīlestība uz velosi pē
diem. Un – prāva šo braucam
rī ku kollekcija. Taču... Toms 
uzsveŗ, ka viņš nav kollekcio
nārs. „Galvenokārt esmu res
taurātors. Man patīk šo darbu 
darīt.” Kad pavaicāju, ar kādu 
divriteni Toms pats brauc, atbil
de ir īsa: „Man ir dažādi riteņi.” 
Jā, biju taču piemirsusi, ka vi 
ņam ir plaša izvēle. Divdesmito, 
trīsdesmito gadu riteņi. Katrs ar 
savu „raksturu” un izskatu. Arī 
sporta riteņi. Un atkal Toms 
teic: „Es neesmu kollekcionārs.”

Pavaicāju Tomam, vai viņam 
ir kādas īpašas Ziemsvētku tra
dicijas. „Mēs šeit, darbnīcā,  
esam kā rūķīši. Kāds varbūt vēlas 

zem eglītes dāvanā sagā dāt ve 
losipēdu. Tāpēc gada nogalē 
darb nīcā darbojamies visi kā 
rūķīši. Mājās... Ziemsvēt ki ir 
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viena no retajām reizēm, kad vi 
sa ģimene varam būt kopā.”  
Tādi, lūk, ir svētki cil vēkam, 
kuŗam dzīvesveids ir velosipēdi.
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V I E D O K L I S

  2009. gadā notika pašvaldību 
vēlēšanas. Par Rīgas pilsētas 
gal vu tika ievēlēts Nils Ušakovs. 
Tautā maz zināms, bet simpa
tisks krievs. Nav muļķis. Polītikā 
ienācis no žurnālistu aprindām. 
Vēlēšanas notika nedēļu pirms 
„Sibirijas bērnu” kārtējā ceļoju
ma uz Sibiriju. Ceļojuma dalīb
nieku prātus toreiz aizņēma ga 
tavošanās braucienam, un do 
mām par tādiem „sīkumiem”      
kā pašvaldību vēlēšanas neatlika 
laika. Ceļojuma gaitā gan par to 
tika runāts, un es teicu, ka, ma 
nuprāt, Rīgā ir notikusi polītiska 
katastrofa. Atgriezies es savas 
do  mas izteicu laikrakstā Lat vi  
jas Avīze. Liela uzmanība ma 
niem rakstiem gan netika pie
vērsta. Pilsētas galva taču bija 
sīka vienība uz krāšņā Latvijas 
polītikas fona. Rakstā “Pēc jau 
notikušā” (LA 11.07.09.) es toreiz 
rakstīju: Jau pēdējās dienās pirms 
prombraukšanas vērojot un klau
soties TV gudro spriedelēšanu par 
vēlēšanu rezultātiem, ar izbrīnu 
nācās konstatēt, ka šiem kungiem 
nav ne mazākās saprašanas, ka 
nupat notikušais ir Rīgas katas
trofa! Mēs devāmies ceļā neziņā 
un nesaprašanā un atgriezāmies 
jau citā Rīgā... 

Naši vzjaļi vodokačku, počtu, 
telegraf, železnuju dorogu !” (Mū 
sējie ieņēmuši ūdenssūkņu sta 
ciju, pastu, telegrafu, dzelzceļu!)       
It kā skanēja ausīs, vibrēja gaisā. 
Viss kā sen redzētās un aizmirstās 
padomju kinofilmās par revolū
ciju. Es esmu tālu no visādiem 
ultrāismiem.. Esmu tālu no lo 
zunga:  „...visus krievus ārā no 
Latvijas!” u.tml. un pat pieļauju, 
ka Nils Ušakovs varētu būt gud
rāks par kādu citu kandidātu lat
vieti, bet  Rīgas galvam (mēram) 
ir jābūt latvietim. Tas, manu
prāt, ir principa jautājums! Va 
rētu būt izņēmumi, bet... Nils 
Ušakovs nav krievs Georgs An    
d rej evs, un Sergejs Dolgopolovs 
nav ebrējs Franks Gordons.. Ko, 
piemēram, gaidīt latvietim no 
pilsētas saimnieka, kas Latvijas 
kārtējās okupācijas „svētkus”       
vēr tē augstāk par Latvijas Valsts 
prok lamēšanas svētkiem? (Paša 
Nila Ušakova teiktais  I.K.) Taču 
tas ir tikai viens no aspektiem.

Necitēšu tālāk savu 2009. gadā 
nodrukāto rakstu, atkārtošu ti  
kai, ka, manuprāt, nekāda uzma
nība tam netika pievērsta. Latvija 
droši stāvēja uz savām kājām. 
Vis valdis Lācis gan pauda sašu
tumu, bet arī pats savu balsi bija 
atdevis par vienu no toreiz sī 
kajām partijām. Un tad vēl Kras
ta kungs ar savu jauno partiju 
“liberta. lv” pielika visas pūles,   
lai pie varas Rīgas domē tiktu 
krievi. 

Pēc mūsu atgriešanās no ceļo
juma krievu pēcvēlēšanu saru 
nās tramvajos un trolejbusos     
gan bija dzirdamas vairs tikai 
atskaņas, bet tad nāca kārtējie 
“trojas zirgi” – Puškina pieminek
lis (ar Barklaju de Tolli nepie
tika), tad 9.maija “uzvaras” svētki 
ar Rīgas galvas piedalīšanos. Bet 
kas notiks tālāk? Nemānīsim pa 
ši sevi, ka nekas briesmīgs neno
tiks.

Ne velti es šo rakstu sāku divus 

kas notiek Latvijā?
gadus iepriekš notikušām pašval
dību un līdz ar to Rīgas domes 
priekšsēža vēlēšanām. Mana pār
liecība ir tāda, ka šodien Latvijā 
notiekošajam ir tiešs sakars ar 
vē  lēšanām pirms diviem gadiem.

Pēc 11.Saeimas ievēlēšanas ar 
interesi lasījām Annas Žīgures, 
Viļa Vītola, Juŗa Bojāra u.c. do 
mas par jaunās koalicijas un val
dības veidošanu. Skaļi dzirdams 
bija arī nepārprotamais tautas 
noskaņojums. Un visam cauri 
vijās „sarkanās līnijas”. Bet, lai kā 
arī būtu, rezultāts iznāca apmie
rinošs. Kas bija pelnījis fiasko, to 
arī saņēma. Varbūt gan ne tādā 
mērā, kā bijām cerējuši.

Visiem rakstošajiem un ru  nā
jošajiem tomēr bija viens vājais 
punkts. Par viņiem varēja teikt, 
ka viņi īsti nepazīst ne Krieviju, 
nedz krievus. Viņiem laimīgi ir 
izdevies nebūt Krievijā. Tāpat     
kā Krieviju nenācās iepazīt šo 
dien pie varas esošiem, pēc varas 
slāps tošiem un draudzības pret 
Krieviju alkstošiem.

 Bet man gan to nevar pārmest. 
Un tāpēc es atļaušos teikt dažus 
vārdus.  Esmu nodzīvojis Krie
vijā 20 gadus. Un tad vēl gaŗie 
tūrisma pārgājieni, ekspedīcijas 
uz ieslodzījumu un izsūtījumu 
vie tām utt. Esmu iepazinis un 
izbraukājis šo zemi krustām 
šķērsām. Esmu ticies ar dažā
diem krievu tautas pārstāvjiem 
gan brīvībā, gan arī cietumos un 
izsūtījumā un, pazīstot Krieviju 
un krievus, varu teikt, ka ar 
krieviem var sadzīvot. Pat ļoti 
labi. Kaut desmitiem gadu! Ar 
vienu nosacījumu – var sadzīvot 
tikai Krievijā. Bet ne Latvijā! 
(Runa ir par lielāko daļu šodie
nas krievu.)

Es piedzimu un līdz kaŗam 
dzīvoju provinces pilsētiņā Jē 
kab pilī, kuŗā krievu diaspora  
bija ļoti liela jau kopš seniem lai
kiem. Pirmsākumi meklējami 
krievu katordznieku un Krievijā 
vajāto vecticībnieku pēctečos. 
Vēlāk uz Latviju bēgošie balt
gvardi, starp tiem arī latviešu 
strēlnieku sievas, krievietes, kā 
mana māte. 

Jēkabpils Aizsargu rotas orga
nizētājs un pirmais 4. aizsargu 
pulka komandieris bija krievs 
Baradovskis, kas runāja ar stip 
ru krievu akcentu.  Viņš bija arī 
skau tu vadītājs. Atceros, ka dau
dzi skauti raudāja, guldot viņu 
kapā krievu kapsētā. Atceros 
cienījamo krievu pamatskolas 
direktoru Makarovu, tēva drau
gus, zvejnieku Šalugu un balt
gvardu, aizsargu Protopopovu 
un daudzus citus.

 Bet tie bija nacionālajai Latvijai 
lojāli krievi. Daudzi bija pieda
lījušies Brīvības cīņās pret sarka
no Krieviju. 

Un tad bija 1940. gada okupā
cija un viss, kas ar to saistīts, un 
parādījās mazākumtautību īstā 
seja (to gan nevar teikt par vi 
siem mazākumtautību pārstāv
jiem). Neminēšu ne Ivanu Bries
mīgo, ne Pēteri Lielo, ne Niko 
laju II. Par to visu kā krieviem,   
tā latviešiem ir savs viedoklis. 
Arī par lielinieku laikiem. Tikai, 
ja šodienas krievu tauta savās 
nelaimēs vaino citas tautas, tad 

jāteic  ja daži simti žīdu komi
sāru un daži latviešu strēlnieku 
pulki glābuši un veidojuši to,     
kas valdīja Krievijā 70 gadus,      
tad kapeiku vērta tāda tauta un 
kauns būtu par to runāt. 

 Kas notiek Krievijā, tā ir viņu 
daļa, tikai lai liek mums mieru. 
Bet...

Krievs, iebraucot citā zemē, 
jūtas tur kā saimnieks un ir 
pārliecināts, ka visām tautām 
jāpakļaujas krieviem un, bez 
šaubām, jāprot krievu valoda. 
Viņš vienmēr, pēc pašu izteicie
na, „citā klosterī nāk ar saviem 
noteikumiem”. Bet vai var vai 
not viņus? (Viņus vainot varētu 
vienīgi smalkjūtības trūkumā.) 
Vainot var tos, kas padodas un 
uzskata pašu par sevi saprotamu 
krievu pārākuma apziņu. Nu   
nav krievi ne par matu ne labāki, 
ne gudrāki par citām tautām. 

Nesen laikrakstā Laiks bija 
publicētas Anšlava Eglīša vēstu
les izdevējam Helmaram Rudzī
tim 1976. gadā. Par to dienu 
latviešu jaunatni Eglītis rakstīja: 
„Slikti, ka mūsu jaunajā paaudzē 
prokrieviskais noskaņojums at 
tīstās par kaut ko līdzīgu fanātis
mam.”

 Vienā no pēdējiem laikraksta 
Laiks numuriem bija rakstīts arī 
par to, ka daži latviešu izcelsmes 
amerikāņu jaunieši ar paštaisī
tiem plakātiem demonstrējuši 
savu negātīvo attieksmi pret Zat
lera brāļošanos ar prokrievisko 
Saskaņas centru. Viņi bija sašu
tuši gan par Rīgas policijas rīcību, 
aizliedzot viņiem piketēt, gan   
par rīdzinieku vienaldzību.

 Tieši par to man bija jādomā 
Latvijas neatkarības proklamē
šanas dienās, skatoties un klau
soties murgus par divvalodību 
Latvijas valstī. Kā kronis tam      
bija 16. novembrī (ar atkārto
jumu 17.11.) TV pārraide Sastrē
gum stunda. Kā kaut kas tāds 
vispār var notikt Latvijā? Turklāt 
Valsts 93. gadadienas priekšva
karā? Demokratija? Kaut kādiem 
krievvalodīgiem puikām (kuŗu 
psīchi neviens nav pārbaudījis) 
ienāk prātā izāzēt it kā nopiet 
nus cilvēkus, un viss nopietnais 
tiek mests pie malas. Un visa       
tā divvalodību farsa iniciātori 
Libermans, Gapoņenko u.tml. 
tiek aicināti uz TV un citiem in 
formācijas līdzekļiem un apbrī
noti kā varoņi. Bet tieši to taču 
viņiem vajadzēja. Tomēr vis 
s miek līgākais šajā valodu jampa
dracī ir tas, ka ne tik daudz paši 
krievi kaŗo par savu valodu, bet 
cittautieši, kuŗi bieži vien jau ir 
aizmirsuši paši savu mātes va 
lodu, ir uzņēmušies lomu būt    
par advokātiem lielajai krievu 
tautai. Un ne tikai valodas jau
tājumā. Arī viens otrs latvietis 
tostarp.

 Tik tiešām, ja kas pazudinās 
latviešu tautu, tad tā būs pašu 
latviešu vienaldzība pret visu, kas 
ar viņiem notiek. Vienaldzība? 
Bet varbūt bailes? Gadu simteņos 
iedzītā bijāšana pret krieviem?

 Visas tautas prot sevi cienīt un 
aizstāvēt. Tikai latvieši neprot.

 I. Knaģis,
 TZO kavalieris. Polītiski 

represēts 1941. un 1949. gadā

Lai spriestu par nākamvasar, 
no 2012. gada 22. līdz 29. jūlijam 
plānoto 3x3 pasaules latviešu ģi 
meņu saietu Kandavā, jau otro 
gadu vairākas reizes darba grupā 
kopā ar saieta organizātoriem 
pul cējušies vietējie kultūras un 
sporta dzīves organizātori, amat
nieki u.c..

Kandava par trīsreiztrīsnieku 
tikšanās vietu izvēlēta gan piemē
 rotās infrastruktūras un skaistās 
pilsētas, gan atsaucīgā profe     
sio nālās izglītības kompetences 
centra Kandavas Valsts lauk 

saim niecības technikums direk
tora Ivara Laša un novada domes 
speciālistu atbalsta dēļ.

Technikumam ir labiekārtotas, 
mājīgas kopmītnes, skaista, plaša 
zāle kultūras notikumiem, top 
jauna ēdnīca. Plānots, ka Kan
davā jūlija pēdējā nedēļā pulcē
sies ap 300 latviešu no visas pa 
saules.

Saieta moto – katrs pats savas 
laimes kalējs. Taču 3x3 ir unikāls 
notikums, kuŗā, katrs dodot la 
bāko no sevis, sēj laimi citos, un 
galarezultātā kaut nedaudz lai
mīgāki šai kopābūšanas nedēļā 
varam tapt visi.

Būs jau tradicionālās ievirzes – 
folklora, ētika un reliģija, Latvi
jas vēsture, dziedniecība, polī
tika, archailoģija, keramika, rot
kalšana, biškopība, aušana utt., 
vakaros – latviskie danči, tikšanās 
ar interesantiem cilvēkiem, būs 
vairāki ekskursiju maršruti pa 
novadu, zāļu sievas padomi. At 
sevišķas nodarbības paredzētas 
bērniem – gan bēbīšu skola pa  vi
sam mazajiem, gan sports, zī  
mēšana, dziedāšana lielā ka jiem. 

Saieta dalībnieki gan galvas, 
gan roku ievirzēs varēs gūt 
gudrības un iemaņas no pie
redzējušiem lektoriem – Līgas 

kandava gatavojas 
uzņemt 3x3

Rupertes, Māras Tupeses, Māŗa 
Ķirsona, Līgas Reiteres, Jāņa Pe  
niķa, Māras Mellēnas, Austra 
Graša u.c.

3x3 saietā būs plaša kultūras 
un izglītības programma, ko 
caurvīs viena – latviskās dzī 
vesziņas – tema. 

Kandavā ir plašs āra peldba
seins bērniem un pie au guša
jiem, vietējie jau tagad gatavojas 
tradicionālajam 3x3 nakts bas
ketbola turnīram ar saieta dalīb
niekiem.

Saieta laikā notiks amatnieku 

tirdziņš, paredzētas skaistas kul
tūras programmas, kuŗās varēs 
iepazīt gan latviskās tradīcijas 
(līdzināšanu, daudzinājumu), 
gan plašās vietējās pašdarbnieku 
saimes veikumu. 

Plašāka informācija jaunā gada 
sākumā par visu būs 3x3 kustī
bas mājas lapā www.3x3.lv.

Bitinieku ģimenei šis būs ce 
turtais noorganizētais un vadī
tais 3x3 saiets. Līdz šim esam 
vadījuši nometnes Skrundā, 
Kalnos un Kazdangā. 

Paši esam kuldīdznieki, dzī vo
jam pašā Kurzemes viducī un te 
arī lūkojam vietas, kur pulcināt 
pasaules latviešus no dažādām 
valstīm.

Ārzemju latvieši, kā allaž pie
teikties var pie koordinātora Ar 
nolda Ruperta liga3x3@iserv.net 
; 2141 Brunsink N.E. Grand 
Rapids, MI 40503. USA). Tālr. 
(616)4568023. Dalības maksa ir 
$ 280  personai (bērniem līdz 3 
gadu vecumam bez maksas,      3 
 7 g.v. puscena), bet nepārsnie
dzot $ 700 kodolģimenei.

Daiga Bitiniece
daiga.bitiniece@kurzemnieks.lv;  

37129463930

Bitinieku ģimene Kazdangas 3x3 2009. gada vasarā. No kreisās  
Aldis, Anete, Monta, Laura, Daiga

Vēlaties uzzināt par tautiešiem 
Lielbritanijā? 

Skatiet tīmeklī 
www.latviesiem.co.uk
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Pirmie svētki norisēja sestdien, 
12. novembrī, dienvidu priekš
pilsētā Vorbijā, kur Starptau
tiskais bērnu mākslas mūzejs 
svinēja 10 gadu darbošanos. Uz 
šo jubileju bija aicināti Kolkas 
pagasta Mazirbes speciālās inter
nātskolas audzēkņi ar skolo tā
jiem.

 Kā sākās šāda sadarbe? – Lūk, 
ja gadās izdarīgi cilvēki ar siltu 
sirdi un gaišu prātu, – viss var 
notikt! Dagnija un Hanss dzīvo 
Stokholmas otrā pusē – ziemeļos, 
Valentūnā. Taču gadījuma vai 
lik  teņa pēc abi iepazina Mazirbes 
skolu, kur dzima ideja: ar šādu 
bērnu darbiem jāiepazīstina pa 
saule! Šo domu šķeterējot, tīmeklī 
uzdūrās Vorbijas bērnu mākslas 
mūzejam. Zvanīšanās, runāšana 
– un pēkšņs aicinājums braukt 
turp bērniem ar savu darbu 
izstādi. Kad par to visu informēja 
vēstniecību Stokholmā, arī tur 
radās atbalsts.

Šai Mazirbes skolai ir sena 
vēsture. Tā esot bijusi vienīgā 
skola, kur no 1923. līdz 1934. 
gadam mācīta lībiešu valoda. Arī 
tagad vēl (kopš 1992. g.) skolas 
telpās ik vasaru notiekot lībiešu 
bērnu un jauniešu nometnes, 
kur skan lībiešu valoda. Pārējā 
laikā (jau no 1970. g.) skola do 
māta bērniem ar speciālām vaja
dzībām. Cēloņi šīm vajadzībām 
var būt dažādi un sarežģīti – gan 
ģenetiski, gan sociāli. Tos izmek
lē profesionāļi, dodot norādī ju
mus. Šinī skolā ar internātu 
mācās bērni no 4. līdz 9. klasei 
individuālā tempā. Mācībās ie 
strā dātas praktiskas iemaņas, 
ievērojot bērnu savdabības. Zī  
mēšana, mūzika, teātris ir pai 
dagoģiskā darba sastāvdaļa, kā 
arī brīvā laika pašdarbība. Viņu 
lietiskās mākslas darbi bijuši 
izstādīti Latvijā dažādās vietās.

Un nu mazirbnieki ir klāt ar 
savu darbu izstādi, un ielogotās 

Divēji svētki vienā dienā Stokholmā
glezniņas skatāmas izstādē līdz 
15. decembrim. Mūzejs tām pie
vienojis jau agrāk savāktos dar
bus no citu tautību bērniem, 
radot plašu panorāmu par bērnu 
mākslas īpatnībām. Bet Mazir
bes skola vēl bija nodomājusi 
mūzeja jubilejā kā speciālu dā 
vanu sarīkot īsti latviskus dzim
šanas dienas svētkus. Pēc mūsu 
vēstniecības pārstāves Vitas ap 
sveikumiem un uzrunas vārds 
tika dots Latvijas ciemiņiem, kas 
visi bija tērpušies svētku drānās 
– lībiešu tautastērpos. Uz galda, 

ritmos. Līdzdziedātāju – Zvied
rijas latviešu –  nebija daudz, bet 
viņu mazajiem bērneļiem tika 
īpašs prieciņš, kad mazirbēni 
rādīja leļļu teātri ar paštaisītiem 
zaķiem, lāčiem un abru vecīti. 
Zviedru publikas šādā sestdienas 
vidū arī bija pamaz, toties ap 
kārtnes skolas bērni dažādā 
vecumā šaudījās labs pulciņš. 
Visiem viņiem tumša seja un 
melni mati, jo Vorbijā mīt ap 
90% iebraucēju ģimeņu. Bet, kad 
sākās latviskās rotaļas, visi sagāja 
kopā vienā čemurā – mazie uz 

latviešu skola, svinot Mārtiņus, 
kas iekrīt gan 10. novembrī, bet 
šoruden skola tos svinēja 12. no 
 vembrī. Mārtiņdienas tradicija 
Stokholmas skolai ir vecum veca. 
Cik atceros, katru rudeni ir 
veidota „Mārtiņu komanda”, 
kam bija jāgādā telpas tuvāk 
dabai un jārūpējas par norisi. 
Skolas darbs tad nenotika pa 
rastajā telpā un laikā, bet visa 
saime ar vecākiem un ciemiņiem 
devās laukā mārtiņot. Tagad 
„jaun latviešu” vadība šo tradiciju 
vēl paplašinājusi, pieaicinot no 

pleciem, lielākie ņigu ņegu pa 
vidu, – melns, balts vai sirms –, 
bija ko smiet, dīdīties un locīties. 
Gribot negribot rokas sadevās 
kopā, smaidi apmainījās bez vār
diem, un prieka siltums vienoja 
dažādu tautu un vecumu cilvēk
bērnus. Kad pēcāk apdāvinājās 
ar grāmatām, likās, solījumi vēl 
sadzirdēties un redzēties ir reāli 
domāti. Svētki bija izdevušies, 
taču diena vēl nebija beigusies.

Mazirbēni piedzīvoja otrus 
svētkus, ko rīkoja Stokholmas 

Latvijas kādus folkloristus. Šo 
gad atbrauca t.s. dziedošā ģime 
ne – Tallu ģimenes četrinieks, 
kas spēlēja, dziedāja, vadīja ro 
taļas – visu pēc izstrādātas pro
grammas. Sagadījās, ka svētku 
vieta nebija tālu no Vorbijas – 
kādā Segeltorpas skolā, kur varēja 
satikties latviešu bērni, abpus 
Baltijas jūras kopīgi mārtiņojot.

gan pa divi, gan pa vienam „ķuzu 
ķuzu, vizu vizu Mārtenīša vaka
rā”. Kaut cik elpu atvilka, kad 
mazirbēni rādīja savu leļļu teātri 
ar zaķiem un lāčiem, mazulīšus 
priecinot, vai pieskrienot pie gal
da padzerties vai ābolā iekosties. 
Ļaužu te bija saradies papilnam – 
pat no tālākām Zviedrijas vietām. 
Latvieši tīkoja pamīdīties savā 
pūlī, piesist kājas pēc sava ritma. 
Sirds vilka sadziedāties bez di   ri 
ģenta un notīm, mēģinot atce rē 
ties vārdus no „Ķēvīt’, mana švilp  
astīte” vai „Pērkonītis dancināja”.

Kad tumsa bija gaismu apēdusi, 

„Mārtiņš kūra uguntiņu” un 
mār tiņbērni posās uz lauku. Ap 
skolu – kā jau Stokholmā – lie
lais, melnais plašums pletās aug
šup lejup, un tur virzījās līku loču 
gaŗais gājiens maskās vai raibām, 
izkrāsotām sejām, nesot rokās 
lāpas vai lukturīšus. Tēvi, mātes 
stūma bērnu ratiņus vai ganīja 
savus izdīdītos bērnus. Beidzot 

Gada nogalē Latvijas vēstnieks 
Dānijā Gints Jegermanis tikās 
ar ilggadējo latviešu draudzes 
Kopenhāgenā (19772002) va 
dī tāju Līviju KlānuKovalevsku. 

Liecības par latviešiem trimdā
Viņa vēstniecības rīcībā nodeva 
daļu  sava archīva. Vienu daļu 
archīva viņa jau 2002. gadā  no 
sūtījusi Latvijas Valsts archīvam. 
Vēstniecības rīcībā ir nonākušas 

vairākas vērtīgas liecības par 
latviešu draudzes dzīvi, Dānijas 
latviešu kultūras darbību, atse
višķas fotografijas, trimdas lat
viešu avīžu rakstu izgriezumi, 
Dānijas presē publicētais par 
Latvijas bēgļiem. L. KlānasKo 
valevskas krājumā ir Dānijas 
Latviešu nacionālās komitejas 
(DLNK) darbības materiāli, kā 
arī DNLK izdevuma Dānijas 
Latviešu Ziņas sakopojums no 
2.  numura līdz pēdējā numura 
brošūrai (19571999). Īpaši vēr
tīga ir materiālu kopa par t. s. 
Kopenhāgenas tribunālu (1985. 
gada 25. un 26. jūnijā), kur Bal
tijas valstu bēgļi liecināja pret 
Padomju Savienības noziegu
miem. Starp saglabātajiem ma 
te  riāliem atrodamas arī liecības 
par latviešu kaŗavīru kapu vie 
tām dažādās Dānijas kapsētās. 
Vēstniecība saziņā ar Ārlietu 
mi  nistrijas lietpratējiem vieno
sies par L. KlānasKovalevskas 
archīva turpmāko lietojumu.

Mazirbnieki vernisāžā

Mazirbes meitenes vernisāžā

Latvijas vēstnieks Dānijā Gints Jegermanis tiekas ar ilggadējo 
latviešu draudzes Kopenhāgenā (19772002) vadītāju Līviju Klānu
Kovalevsku, kas vēstniecības rīcībā nodod daļu sava archīva
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Plašajā skolas ēdamzālē bija 
sakārtotas visādas nodarbību 
darbnīcas, kur ģimenes un bēr 
ni izmēģināja savas spējas un 
mākas. Dziju rotājumu galds ar 
dažādu krāsu dzīpariem vilināja 
veidot lellītes un rūķīšus. Puzuru 
darināšanai nepieciešamas bija 
citas iemaņas, un rotu veidošana 
prasīja rīcību ar darbarīkiem. 
Puiši priekšnamā varēja lietot 
āmurus u.c. galdniecības „iero
čus”, jo tur gatavojās lāpu gā 
jienam. Mārtiņš šoruden neat
brauca vis „ziemas ceļu, mīkstu 
sniegu putinot”, jo laukā ter
mometrs rādīja plūs 4o. Bet, kad 
Tallu četrinieks aicināja „dārzi
ņā”, kur „Mārtiņa gailīši danci 
veda”, tad dejoja, lēca un dipināja 

nogāzē atkal iestājās kārtība – 
dziedāja, spēlēja, lēca dančus, 
gāja arī rotaļās. Stāvot nomaļus, 
šķita, ka tiek piedzīvota kāda 
mītiska parādība: svešzemes liel
pilsētā, kādā tumšā plašumā, 
pēkšņi simts latviešu ar bērnu 
baru lec un dungo senatnīgā 
ritmā, šur tur šaudoties uguns 
mēlītēm... Reālitāte iestājās, kad 
no kalna nāca ziņneši, ka saim
nieces gaida sagatavotajās vaka
riņās. Pēc tam jau vēl tika dzie
dāts, bet pienāca arī pēdējie 
vārdi: „Ej, Mārtiņ, nu uz Rīgu, 
nu mēs tevi pavadām,” kuŗiem 
vēl kāds cits piemetināja: „Kaut 
varētu Mārtiņdienu aiz ausīm 
noturēt.” Bet nevarēja...

V. Lasmane

kas apklāts ar linu galdautu, 
svečturī mirgoja sveces un kār
dināja no Latvijas atvestais cie
nasts: dižens kliņģeris, rauši mā 
la un izrakstītās koka tvertnēs, 
raibu raibie krikumi, dzērveņu 
sula un sīpoliņu āboli. Tika pīts 
un mētrām pušķots krēsls, un, 
korim dziedot „Lai dzīvo sveiks!”, 
līdz griestiem lidināja mūzeja 
vadītāju. Pārsteigums varens. Nu 
aicināja visus mieloties, un koris 
turpināja tautasdziesmas – kok
les un vijoles pavadīts daždažādos 
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Krustvārdu mīkla Sastādījuši Daiga un Ilmārs Kalni (ASV)
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Līmeniski. 5. Kalns Vidzemes 
augstienē. 6. Ausma. 7. Latviešu 
rakstnieks (18711911). 10. Ņemt 
rokā. 11. Cieši ietīt. 13. Leņķis 
starp kādu izvēlētu virzienu        
un ziemeļu virzienu. 16. Apaļš 
trauks ar stampu vielas sasmal
cināšanai. 17. Izjust nepatiku 
pret citu cilvēku panākumiem, 
veiksmi. 18. Uzraudzīt, pārlūkot, 
pārbaudīt. 19. Audi, kas veido 
zobu ārējo kārtu. 21. Zivju ske

leta kauli. 25. Svinīgas skates, 
gājieni. 26. Neliela (laivu) pie 
stāt ne. 28. Ar redzi uztveŗa  mais. 
29. Viengadīgi kurvjziežu dzim
tas dārzeņi. 30. Cukurrūpniecī
bas blakus produkts. 31. Telefona 
centrāles darbinieks.

Stateniski. 1. Pakāpeniski pa 
lielināt (ko) skaitā, apjomā. 2. 
Ūdensroze. 3. Neliels vagons 
šaur sliežu dzelzceļiem vai trošu 
ceļiem. 4. Ierīce ūdens transporta 

līdzekļa stāvēšanas nostipri nā
šanai brīvā ūdenī. 6. Debess sfai
ras punkts, uz ko vērsta Saules 
relātīvā kustība attiecībā pret ci 
tām zvaigznēm. 8. Katoļu garīdz
nieka tērps ārpus dievkalpojuma. 
9. Tāds, kas izjūt apmierinātību. 
10. Priekšmets, kas māņticīgu 
cilvēku uztverē nes laimi. 12. 
Optisks instruments tālu priekš
metu saskatīšanai. 14. Kājceliņi. 
15. Kuģu piestāšanai un stāvē
šanai ierīkotas vietas piekrastes 
joslā. 20. Aparāts šauru, ļoti in 
tensīvu monochromatiskas gais
mas staru kūļa iegūšanai. 22. For
mas izveidojums; formas pilnvei
došana. 23. Neierasties paredzē
tajā laikā. 24. Dzirnavnieks. 27. 
Lejot iepildīt (kur). 28. Zēnu un 
jauniešu organizācijas biedrs.

Krustvārdu mīklas (BL Nr. 48) 
atrisinājums

Līmeniski. 1. Špagats. 4. 
Kraujas. 7. Patoss. 8. Plikas. 11. 
Rings. 12. Ainas. 13. Svīre. 14. 
Stabules. 16. Eskadras. 19. Stra
tonauts. 22. Skaistas. 24. Kartings. 
28. Īriss. 30. Līste. 31. Svins. 32. 
Inesis. 33. Līgana. 34. Atsaite. 35. 
Iestigt. 

Stateniski. 1. Šoneris. 2. Aktis. 
3. Saskare. 4. Kulises. 5. Alkas. 6. 
Spinets. 7. Pinkas. 9. Svītra. 10. 
Ēna. 15. Untas. 17. Attīt. 18. Boa. 
20. Tarifi. 21. Indija. 22. Spīgana. 
23. Atlaide. 25. Apenīni. 26. Sa 
stapt. 27. Aso. 29. Steķi. 31. Stars.
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Sveiks, draugs, Kocēnu 3x3!

Skrīveŗu saksofonistu kvartets The Green Land bija uzaicināts 
sniegt divus koncertus Somijas vēstniecības Latvijā rīkotajā 
Somijas un Latvijas tirdzniecības asociācijas, kā arī Latvijas un 
Somijas draudzības biedrības (Rozentāla biedrības) Ziemsvētku 
sarīkojumos.

Balvu novada Bērzkalna Rubeņos Ziemsvētkus svinēja jaun
atvērtajā Saieta namā, kas uzcelts ar Eiropas Lauksaimniecības 
fonda lauku attīstībai financiālu atbalstu. Celtniecība izmaksājusi 
Ls 27 379,23.

Degvielas uzpildes stacijas “Virši  A” darbinieki mazturīgiem 
pensionāriem Ziemsvētkos dāvināja 700 paciņas Latvijā ražotu 
saldumu. Pirmās paciņas stacijas darbinieki nogādāja pilsētas 
veco ļaužu mājas iemītniekiem.

Ogres Kultūras centrā Latvijas Bāreņu biedrība uz kopīgu 
Ziemsvētku sarīkojumu pulcināja aptuveni 200 bāreņu no 
visiem valsts novadiem. Bija koncerts, rotaļas, nāca Ziemsvētku 
vecītis ar dāvanu maisu. Ar  paštaisītiem rotājumiem izgreznoto 
lielo eglīti bērni pēc svētkiem uzdāvināja Ogres pansionātam.

Rēzeknes novada Silmalas pagasta Gorņicas ciemā ar Eiropas 
Reģionālās attīstības fonda financiālo atbalstu gadu mijā 
modernizēta ūdenssaimniecība – rekonstruēti ūdensvada tīkli, 
atdzelžošanas stacija, arteziskā aka, notekūdeņu attīrīšanas iekārta. 
Tādējādi līdz daudzstāvu namiem nonāk kvalitātīvs dzeŗamais 
ūdens. No kopējās izmaksas Ls 149 756 – 85% sedza Eiropas 
fonds,  pārējo pagasta pārvalde. 

Terechovas robežkontroles punktu, Latvijas (arī ES) un 
Krievijas robežu, 21. decembrī apmeklēja satiksmes ministrs 
A. Ronis, iekšlietu ministrs R. Kozlovskis, Latvijas vēstnieks 
Krievijā E. Skuja un Krievijas vēstnieks Latvijā A. Vešņakovs, lai 
kopīgi lemtu par kravas transporta robežšķērsošanas uzlaboša 
nu. Sliktajos laika apstākļos lidojumu nācās pārtraukt un atgriez
ties Rīgā, kur ar Robežsardzes dienesta palīdzību tika noorganizēta 
video konference ar atbildīgo dienestu amatpersonām uz 
robežas.

Daugavpils universitātē (DU) notika DU Izglītības un vadības 
fakultātes un Ilgtspējīgas izglītības institūta rīkotais saiets, kas 
bija veltīts DU 90. gadadienai un UNESCO Latvijas Nacionālās 
komisijas 20. gadadienai, kuŗā piedalījās arī tās pārstāvji.

Valmierā 2012. gada 5. – 8. janvārī notiek XXI Starptautiskais 
Ziemas mūzikas festivāls, ko tradicionāli rīko Valmieras Mūzikas 
skola. Piedalās viesi – profesionāli mūziķi un mūzikas skolu 
audzēkņi no Latvijas, Igaunijas un Lietuvas. Festivāla atklāšanā 5. 
janvārī uzstājas Līga Patmalniece (mecosoprāns) no Briseles 
Karaliskās konservātorijas, solisti no Latvijas Mūzikas akadēmijas, 
Valmieras Mūzikas skolas un viesi. 

Īsziņas sagatavojusi Valija Berkina

Ja tevi interesē Latvija, lat
vieši no visām pasaules ma 
lām, latviska, tuva un savstar
pēji bagāta kopā būšana, gai
dīsim tevi 3x3 saietā Kocēnos 
no 2012. gada 8. līdz 15. jūli
jam.  Varēsi veselu nedēļu bau
dīt Valmieras puses kultūrvi  
di, līdzīgi domājošu cilvēku 
atbalstu un latviskas aktīvitā 
tes vairāk nekā 25 ievirzēs. 

Par mums. Mēs esam Dina un 
Reinis Cepļi, četru bērnu vecāki. 
Savā ikdienas dzīvē Reinis ir       
at  kritumu apsaimniekošanas    
uz  ņēmuma vadītājs, bet Dina –   
ārs te, kas sagaida šajā pasaulē 
ierodamies mazuļus. Kopā ar 
saviem bērniem Doru (16 g.), 
Justu (10 g.), Jāni (5 g.) un Madi 
(1 g.) mēs esam ilggadēji 3x3 
kustības dalībnieki un atbalstī
tāji. Esam iemēģinājuši savus 
spēkus saieta darbā, vadot ie 
virzes, bet šogad mums uzticēts 
godpilnais uzdevums izlolot sa 
vu pirmo 3x3 saietu Kocēnos. 

Par saieta temu esam izvēlē
jušies savdabīgu dabas faino
menu – atālu – pēc noganīšanas 
vai nopļaušanas ataugušu zāli.       
Ir pārsteidzoši vērot  lai kāds 
spēks zāli piekļāvis pie zemes,       
tā ataug. Tiklīdz ir pagājis laiks, 
kas nepieciešams, lai sakopotu 
saknēs mītošo spēku, zāle zeļ no 
jauna. Tā arī Kocēnu 3x3 saieta 
nedēļā kopsim savās saknēs mī 
tošo spēku un lūkosim ieraudzīt 
jaunas iespējas savai izaugsmei. 
Aicinām mūs katru pārdomāt 
sevī mītošos, neizsīkstošos re 
sursus, lai varam stiprināt un 
bagātināt cits citu. 

Mūsu izraudzītā vieta Kocēni 
atrodas tikai pāris kilometru 
attā lumā no Valmieras. Pēc ter

ritoriālās reformas Kocēni kļu
vuši par Kocēnu novada centru, 
apvienojot Kocēnu, Bērzaines, 
Dikļu, Vaidavas un Zilākalna pa 
gastu. Kocēnu novada vēsture 
iesniedzas 800 gadu senā pagāt

nē. Daļu Kocēnu pagasta veido 
Gaujas Nacionālais parks ar sa 
viem dabas pieminekļiem. Glez
nainā apkārtne un Zilā kalna tu 
vums dara šo apvidu īpaši pie
vilcīgu tūristiem un dabas mī 
ļotājiem. Skautu kustība, slavenā 
Kocēnu zirgaudzētava, jaunā 

florbola halle ir tikai neliela daļa 
no tā, kas nes Kocēnu vārdu 
pasaulē. Šeit dzīvo darbīgi, uzņē
mīgi, stipri un radoši ļaudis, kas 
apņēmušies mūs visus sagaidīt, 
uzņemt un izmitināt savās mājās. 

Piedzīvosim visi kopā šo rosības 
pilno, latvisko nedēļu!

Mūs gaidīs liels pagalms, ko  
no visām pusēm ieskauj koki      
un senās Kokmuižas pils ēkas, 
kuŗās tagad atrodas pamatsko  
la, atjaunotais kultūras centrs      
un sporta nams. Turpat netālu ir 

Cepļu ģimene 2011. gada jūlijā Liepnas 3x3 saietā, no kr. Dora, 
Justs, Reinis, Dina, priekšā Made, Jānis

bērnudārzs, kā arī neliela atpūtas 
baze, kas palīdzēs mums visiem 
nodrošināt apmešanos. Gulēsim 
praktiski un askētiski – uz mat
račiem, kas būs novietoti uz grī
das skolas klasēs un bērnudārza 
telpās, tomēr tiem, kam nepie
ciešams lielāks komforts, mēģi
nāsim rast individuālus risinā
jumus kāda kocēnieša ģimenē 
vai tālākās atpūtas vietās. Būs 
pieejams siltais ūdens, un dar
bosies dušas. Uz ēdienreizēm 
pulcēsimies pamatskolas ēdam
zālē un turpat netālu novietotā 
ēdināšanas teltī.

Darbošanās saietā notiks trijos 
cēlienos – rīta ievirzēs, pēcpusdie
nas un pievakares ievirzēs. Ie 
virzes vadīs paši trīsreiztrīsnieki, 
Latvijā un pasaulē pazīstami lek
tori un sava amata meistari no 
dažādiem Latvijas novadiem. 

Savas saknes apzināsim un 
kopsim ievirzēs Latvijas vēsture 
bildēs, latviskā virtuve, latviskie 
godi, Dievturība, mūsu spēka 
avoti u.c. Dabas varenību apjau
tīsim ar zāļu sievas zelta pado
miem, putnu mācību. Dabas ta 
kas izstaigāsim zinīgas mežsar
dzes pavadībā. Veltīsim laiku 
ķer meņa un gara atveseļošanai 
pirts mācībā, rīta vingrošanā, 
dejā un kustībā, un dažādās 
sporta aktīvitātēs. Papildināsim 
amata prasmes rotkalšanā, flo
ristikā, ziepju „vārīšanā”, ādas ap 
strādē, tautisko kreklu darinā

šanā, leļļu veidošanā u.c. Mazos 
nometniekus aizraus bēbīšu sko
liņa pašiem mazākajiem, sprīdī
šu skoliņa pirmsskolēniem un 
vakara pasaciņa pirms došanās 
uz miega muižu. Mazie varēs arī 
veidot animācijas filmiņu, dari
nāt maskas, strādāt rokdarbus 
un dažādām vecām lietām pie
šķirt jaunu dzīvi, kā arī izmēģi
nāt prasmes žurnālistikā. Būs      
arī prāta iekustināšanai pare
dzētās ievirzes  ģimeņu semi
nārs, apvārsnis, polītika u.c., bet 
vakaros dancosim, dziedāsim, 
baudīsim kultūru un radīsim       
to paši, Brīvajā mikrofonā uz 
stājoties ar saviem priekšnesu
miem. 

Izbaudīsim arī Kocēnu īpašos 
dārgumus  florbola halli, kur 
spēlēsim florbolu, un zirgaudzē
tavu, kur apgūsim zirgu mācību. 

Pilna informācija par nometni 
būs pieejama 2012. gada febru
ārī, www.3x3.lv un laikrakstos.

Ārzemju latviešus lūdzam        
pieteikties pie koordinātora 
Arnolda Ruperta, liga3x3@iserv.
net 2141 Brunsink N.E. Grand 
Rapids, MI 40503. USA. Tālr. 
(616)4568023. Dalības maksa 
ārzemju latviešiem ir $ 280  per
sonai (bērniem līdz 3 gadu vecu
mam bez maksas,  37 g.v. pusce
na), bet nepārsniedzot $ 700  ko 
dolģimenei.

Dina un Reinis Cepļi
koceni3x3@gmail.com 
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21. decembrī plkst. 5 no rīta pēc 
Anglijas laika, pašā nakts melnu
mā, mūža miegā ieslīga latviešu 
gleznotājs Laimonis Mieriņš, pie 
vienodamies nemirstīgo pulkam. 
Šajā dienā būtu svinama viņa un 
Ilgas 60 gadu kāzu jubileja. Jaunu 
dienu Laimonis sagaidīja, tik ap 
sveikt sievu nevarēja un nevarēja 
pateikt paldies par kopā pavadītiem 
priekiem, bēdām, ciešanām, uz 
trau   kumiem un laimes stundām. 
Tā tas notiek – Nepielūdzamā ne 
pazīst žēluma un dara pēc sava 
prāta tā, kā tas ierakstīts mūsu      
visu Likteņa grāmatā.

Par dzīvi Laimonis nevarēja 
žēloties. Laiks viņam bija piešķīris 
gaŗu mūžu – vēl nepilni trīs mēne
ši būtu jāpavada zem šīs saules un 
varētu svinēt 83. dzimšanas dienu.

Pasaulē Laimonis nāca Tukuma 
apriņķa Slampes pagastā, bet bēr
nība un skolas gadi pagāja Laidos, 
kas pagājušā gs. 30. gados bija Aiz
putes apriņķa Valtaiķu pagastā, tur 
tēvs vadīja krejotavu. Šeit sākās 
inte rese par zīmēšanu, zēns apzī
mēja ietinamā papīra loksnes un 
pat pirts nokvēpušās sienas. Kaŗa 
gados Kuldīgas V. Plūdona Valsts 
ģimnazijā zīmēšanas skolotājs 
gleznotājs Kārlis Grūbe pirmais 
mudināja puisi pievērsties mākslai. 
Taču sekoja Vācijas bēgļu nometne 
Špakenbergā, bet 1947. gadā 18 
gadus vecais jauneklis pieteicās 
strādāt lauku darbos Anglijā. Vē 
lāk viņš apmetās Bradfordā, kur 
darba dienas pavadīja pie vērpja
mām mašīnām. Brīvajā laikā Lai
monis Mieriņš iesaistījās deju kopā 
„Sakta”. Tur viņš satika Ilgu Reini, 
ar kuŗu noslēdza mūža derību. 

No jauna pamodās  interese par 
zīmēšanu. Alfrēds Kalniņš un Val
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ir pazīstama kā viena no 
senākajām tipografijām Vidzemē. 
Šodien esam kļuvuši par modernu plaša profila 
tipografiju – drukājam avīzes, veidlapas, brošūras, kalendārus. 
Pēdējos gados īpašu uzmanību pievēršam grāmatu ražošanai 
gan cietajos vākos, gan termolīmētām grāmatām mīkstajos 
vākos.
Tipografija nodrošina ar darbu Madonas pilsētas un tās rajona 
70 iedzīvotājus. Mūsu galvenā prioritāte ir izpildīt to, kas 
apsolīts klientam.
Esam gandarīti, ka varam sadarboties arī ar laikraksta 
„Brīvā Latvija” redakciju!

Gaidīsim pasūtinājumus arī no Jums!

Mūsu adrese:  Saieta laukums 2a, Madona, LV4801, Tālr. +371 64822742
  epasts: pasutijumi@madpol.lv
Rīgas klientu birojs:  K. Valdemāra iela 106/108, Rīga, LV1013, Tālr. +371 67315026
             epasts: madpolriga@madpol.lv

SIA „MADONAS POLIGRĀFISTS”

Laimonis Mieriņš
1929.12.III Tukuma apr. Slampes pag., Latvijā – 

2011.21.XII Šiplejā, Anglijā

I N  M E M O R I A M

demārs Tone Laimoni skoloja glez
niecībā, kāda tā bija Latvijā, taču 
Laimonim Mieriņam gribējās ko 
citu – modernāku, laikmetīgāku. 
Lat viešu puisis vakaros Bradfor 
das mākslinieku biedrībā zīmēja 
modeļus, līdz nonāca pie pārliecī
bas, ka jāmācās tālāk. Trīsdesmit 
viena  gada vecumā Laimonis Mie
riņš iestājās Līdsas Mākslas kolle
džā. Šīs skolas mācību program
mas pamatā bija vācu Bauhausa 
pamatprincipi – funkcionālisms, 
mākslas un industrijas apvieno
jums. Tie prasīja visu no latviešu 
vecmeistariem agrāk apgūto aiz
mirst un vizuālo pasauli veidot 
gluži no jauna. „Vecie bauslības gal
diņi” bija jāsalauž, un Laimonis 
Mie riņš pārradīja sevi. Pēc skolas 
beigšanas viņš papildinājās Gold 
s mita mākslas kolledžā Londonā  
un 1965. gadā atgriezās Līdsas 
Mākslas kolledžā un tur nostrādā    
ja par zīmēšanas paidagogu līdz 
aiziešanai pensijā 1994. gadā. Sko
lotāja darbā Laimonis bija ļoti pra
sīgs, pat katēgorisks, taču starp viņa 
audzēkņiem ir Lielbritanijā un pat 
pasaulē ievērojami mākslinieki, 

kuŗi vada reklāmas firmas vai ir 
visu atzīti savas nozares meistari.

Laiku pēc darba dienas Laimonis 
Mieriņš pavadīja darbnīcā. Tiesa 
gan,  klusās dabas un portretus, kā 
pašā sākumā, viņš vairs negleznoja. 
Mākslinieka galvenais izteiksmes 
līdzeklis kļuva krāsa. Krāsa viņa 
ieskatā spēj izteikt to pašu, ko 
stāstījums, tāpēc viņa darbos ska
tāmas līnijas, to ritmi, krāsu pret
stati, ģeometriskas formas, kam 
vēlāk tiek pievienoti krāsu triepie
ni. „Māksla ir ļoti personiska, in 

tuitīva un iedarbojas uz jūtām,” 
sacīja Laimonis Mieriņš. Attieksmē 
pret  glezniecību viņš bija ļoti 
prasīgs. No vienas puses, viņš katru 
darbu nostrādāja līdz pilnībai, no 
otras – māksla nav tirgus prece, tai 
nav jāpatīk ikvienam pircējam.

Līdztekus glezniecībai Laimonis 
Mieriņš nodevās arī zīmējumam, 
fiksējot sievietes figūru ļoti daudz
veidīgās pozās un rakursos.

Būdams gleznotājs un izcils 
zīmētājs, Laimonis bija pazīstams 
ne tikai latviešu sabiedrībā. Viņš 
bija iekaŗojis savu paliekamu vietu 
Anglijas mākslā, rīkodams savu 
darbu izstādes. Izstādēs Anglijā      
un Latvijā gūtos iespaidus viņš 
„uzlika uz papīra”, un šie raksti ir 
lasāmi žurnālā Jaunā Gaita kopš 
1963. gada.

Laimonis Mieriņš dzīvoja An  gli jā, 
bet viņa domas allaž traucās uz 
Latviju. Ik gadu mākslinieks  brauca 
uz dzimteni, bieži rīkoja izstādes. 
Nākamā gada vasarā Laimonis no 
teikti būtu atbraucis – bija paredzēta 
viņa darbu izstāde Mākslas mūzejā 
„Rīgas birža”. Viņš gribēja ieraudzīt 
arī  grāmatu par sevi, kas jau vairā
kus gadus ir uz  rakstīta, tikai arvien  
pietrūcis naudas tās iespiešanai. Ne 
vienu, ne otru ieceri viņš vairs ne 
ieraudzīs īstenojamies. Tas nu paliek 
mūsu parāds. 

Māris Brancis

Laimonis savā darbnīcā

Aizsaulē aizgājis mūsu mīļais

GASTONS KRUMINS
Dzimis Rīgā 1929. gada 11. aprīlī,

miris Stokholmā 2011. gada 2. decembrī

Lai viņam vieglas smiltis

Par viņu sēro
Dēls Ulfs, vedekla Carina, 

mazbērni Victors un Hanna,
radi un draugi Rīgā un Stokholmā

Vai, dieniņa, man´ dieniņa,
Tu atnāci nezināma!
Vakar koši gavilēju,
Šodien veda smiltainē.

Izvadīšana 2012. g. 12. janvārī plkst. 12.00 no Hoppets kapell, 
Skogskyrkogården. Pēc tam visi laipni lūgti uz Enskedeterrassen, kur 
lūdzam pieteikties pa tālr. 073945 39 66, vēlākais, dienu iepriekš.
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Latviešu kopība Vācijā
Ziedojot vai novēlot kaut nelielu daļu savā testamentā, jūs 

liksiet stipru un paliekošu pamatu latvietības uzturēšanai Vācijā

• LKV financiāli atbalsta Eiropas Vasaras skolu un  Bonnas lat
viešu skoliņu „Kamolītis”

• LKV 53 gadus nodrošināja  Minsteres Latviešu ģimnazijas pa 
stāvēšanu

• LKV pārvalda bibliotēku un arhīvu LCM   
• LKV atbalsta laikraksta „Brīvā Latvija” izdošanu
• LKV rīko latviešu sarīkojumus Vācijā

Latviešu kopība Vācijā (LKV) dibināta 1946. gadā. ASV, Liel
bri tanijas un Francijas okupētajā Vācijas territorijā atradās ap 
150 000 latviešu bēgļi, kas nodibināja savu pārstāvību ar no 
saukumu „Latviešu centrālā padome”. Pašlaik Vācijā dzīvo ap 
15000 latviešu. Latviešu kopības pulkā nav tikai kaŗa laika bēgļi 
un viņu Vācijā dzimušas atvases, bet arī pēdējos gados no Lat
vijas izbraukušie. Mūs visus vieno Latvijas valsts, valoda un kul
tūra.

Latviešu Kopība Vācijā,  Lettische Gemeinschaft in Deutschland e.V.
Frankfurter Str. 54
35440 Linden, 
Tel. 06403 940933
info@lkv.de

Lettische Gemeinschaft in Deutschland e.V. Sparkasse 
Münsterland Ost BLZ 40050150 Kt. Nr. 397786

Pateicība
Daudzbērnu ģimenes patei

cas Ernestam Herišam par 
atbalstu bērniem.

SP ORT S

PA Z I Ņ OJ U M I

„Gada balvas sportā 2011”         
svi nī gajā ceremonijā kinoteātrī 
Splen  did Palace par Latvijas labā
kajiem sportistiem otro gadu pēc 
kārtas atzina skeletonistu Marti 
nu Dukuru un vieglatlēti Inetu 
Radēviču.

Aizvadītajā gadā Dukurs kļuva 
par Pasaules kausa ieguvēju ske
letonā, kā arī visos Pasaules kausa 
izcīņas posmos izcīnīja uzvaras.

Tāllēcēja Radēviča izcīnīja bron
zas medaļu pasaules meistar sa
cīkstēs vieglatlētikā. Medaļu viņa 
sev  nodrošināja sacensību fināllē
cienā, aizlecot 6,76 m.

Pasniegtas „Gada balvas sportā 2011”
Gan Dukurs, gan Radēviča šo 

atzinību saņēma otro gadu pēc 
kārtas.

Līdzjutēju balsojumā Martins 
Dukurs saņēma  arī gada populā
rākā sportista balvu.

Labākā paidagoga balvu saņē
ma Anželika Šilberga no Ventspils 
2.pamatskolas. 

Latvijas Paraolimpiskās komi
tejas speciālbalvu lodes grūdējam 
Aigaram Apinim pasniedza Lon
donas filharmoniskā orķestra so 
liste Kristīne Blaumane. Apinis 
kļuvis par divkārtēju pasaules 
čempionu.

Izsakām  pateicību Pasaules 
brīvo latviešu apvienībai par 
mums piešķirto 2011. gada 
goda balvu, kā arī Amerikas 
latviešu apvienībai un Klīv
landes Daugavas Vanagu ap 
vienībai par ansamblim pie
šķirtajiem nopelnu diplo
miem. Sirsnīgi sveicot svēt
kos, Čikāgas Piecīši.

Tautu dēls skaisti dzied,
Vel skaistāk  tautu meita.
Eit` kopā, tad dziediet,
Tad skanēs vēl skaistāk.

Minsteres Latviešu ģimnazijas ilggadējā skolotāja, 
koŗa vadītāja un sabiedriskā darbiniece

ALMA ALUžĀNE
16.06.1910  12.12.2011
Cirgaļu pag.  Minstere

aizgājusi Dieva mierā

Ar pateicību par gaŗa mūža darbu un sirsnību viņu atceras:
Latviešu kopība Vācijā

Latviešu centrs Minsterē
Daugavas Vanagu Minsteres nodaļa

Minsteres Latviešu ģimnazijas saime

Neaizmirstamās skolotājas piemiņai lūdzam atbalstīt 
Vītolu fondu www.vitolufonds.lv

Par katru stundu Dievam pateicos,
Par elpu vienu,
Par katru nodzīvotu dienu.

No mums aizgājusi
mūsu mīļā

ALMA VILHELMĪNE ALUžĀNE
dzim. Šūpule

Dzimusi Cirgaļos 1910. gada 16. jūnijā,
mirusi Minsterē 2011. gada 12. decembrī

No viņas atvadās
meitas Maira un Baiba

mazdēls Gunārs ar ģimeni
mazdēli Andris un Ivars

Aizsaulē aizgājis mūsu organizācijas biedrs

JĀNIS ZALCMANIS
Dzimis 1919. gada 25. maijā,

miris 2011. gada 22. novembrī

Latviešu Akadēmiskā Organizācija Zviedrijā

ANGLIJA
Nākamā DVF Londonas no 

daļas vanadžu kopas sanāksme 
otrdien, 3. janvārī, plkst. 17 DVF 
namā, 72 Qeensborough Terra ce. 
Dienas kārtībā kopas valdes vēlē
šanas. Visas vanadzes būs sirsnīgi 
gaidītas.

***
DIEVKALPOJUMI:
LĪDSAS DRAUDZE, māc. G. Putce
Līdsā, 9 Alma Rd., LS6 2AH, Sv. 

Lūkas baznīcā, svētdien, 15. janvā
rī, plkst. 14 dievkalpojums ar diev
galdu, ievadot Jauno gadu.

MANČESTERAS DRAU DZE, 
māc. G. Putce

Voringtonā, WAI IXG, Market 
Gate, Holy Trinity Church, svēt
dien, 8. janvārī, plkst. 20 Zvaigz nes 

dienas dievkalpojums ar dievgal
du, ievadot Jauno gadu.

ZIEMEĻANGLIJASBRAD
FORDAS DRAUDZE, māc. G. 
Putce:

Bradfordā, 29 Great Horton Rd., 
BD7 1AA, Vācu baznīcā, svēt dien, 
15. janvārī, plkst. 11 dievkalpojums 
ar dievgaldu ie  vadot, Jauno gadu.

Londonā, Sv. Annas un Sv. 
Agneses baznīcā, EC2V 7BX, svēt
dien, 8. janvārī, plkst. 14 Atspī dē
šanas laika dievkalpojums ar diev
galdu  Mūsu Kunga kristības. 
Svēt dien, 22. janvārī, plkst. 14 At 
s pīdēšanas laika dievkalpojums.

Rovfantā, Rofantas dievnamā, 
RH10 4NG, svētdien, 29. janvārī, 
plkst. 11.30 Atspīdēšanas laika 
dievkalpojums ar dievgaldu.

VĀCIJA
DIEVKALPOJUMI
Eslingenā, Dienvidus baznīcā, 

Suedkirche, Spitalsteige 3, svēt dien, 
8. janvārī plkst. 15 paredzēts diev
kalpojums ar dievgaldu. Arch i
bīskaps Elmārs E. Rozītis un 
mācītāja Ilze Druviņa. Sekos 
draudzes pēcpusdiena.

Pasniedzot balvu par Latvijas 
paraugu sportā, emocionālos 
mirk ļos pieminēja bojā gājušo 
Latvijas hokeja leģendāro aizsar 
gu Kārli Skrastiņu. Balvu Skras
tiņa ģimenei nodos Latvijas Ho 
keja federācijas prezidents Kirovs 
Lipmans.

Par gada labāko treneri atzīts 
skeletonistu Tomasa un Martina 
Dukuru tēvs Dainis Dukurs.

Latvijas Olimpiskās komitejas 
(LOK) prezidents Aldons Vrub
ļevskis pasniedza balvu – Latvijas 
uzlecošā zvaigzne. To ieguva šķēp
metējs Zigismunds Sirmais. Viņš 
Eiropas U20 meistarsacīkstēs iz 
cīnīja zelta medaļu, sasniedzot pa 
saules junioru rekordu  84,69 m.

Par Latvijas labāko vienību at 
zīts kamaniņu sportistu divnieks 
Andris Šics/Juris Šics.

Latvijas Valsts prezidents Andris 

Bērziņš par mūža ieguldījumu 
sportā apbalvoja bijušo moto
sportistu Jāni Serģi. 

***
Balva par mūža ieguldījumu 

sportā – Jānim Serģim   
Kādreizējais blakusvāģu moto

braucējs Jānis Serģis saņēma balvu 
par mūža ieguldījumu sportā. 
Serģis ir vairākkārtējs Latvijas un 
PSRS čempions motokrosā bla
kusvāģu klasē, aktīvi startējis sa 
censībās līdz 52 gadu vecumam 
(līdz 1992. gadam). Viņš bija pub
likas elks ceturtdaļgadsimta ga 
ŗumā. Pēcāk kļuvis par treneri 
dēlam Kristeram Serģim  piec
kārtējam pasaules čempionam 
motokrosā blakusvāģu klasē. 

***
Ekrānizēs 

Michaila Tāla dzīvesstāstu
Rīgas dome piešķīrusi daļēju 

līdzfinancējumu telekompanijas 
Forma PRO iecerei iemūžināt        
rī  dzinieka, pasaules čempiona 
Mich aila Tāla dzīves stāstu. Bio
grafiskās filmas veidošana notik
šot sadarbībā ar Krievijas part 
neri Produsersky centr Pyar Siti. 
Tajā filmas daļā, kas tiks uzņemta 
Rīgā, tikšot iztērēti aptuveni 1,4 
miljoni latu. Rīgas Filmu fonda 
komisija piešķīrusi līdzfinan cē
jumu 214,7 tūkstošu latu apmērā.

***
Dambrete 

Prāta spēlēs Pekinā Guntis Val
neris finālā zaudēja Aleksandram 
Georgijevam no Krievijas (5:7). 
Dā  mu turnīrā sudraba medaļa tika 
arī Zojai Golubevai.

Ineta Radēviča Martins Dukurs

„Pateicīga pensionāre lūdz 
palīdzēt ar naudiņu mazmeiti
ņai Justīnītei, studentei, kuŗa 
nākošgad būs 4. kursā un gadā 
būs jāmaksā 2000 latu. Šogad, 
3. kursā, jāmaksā par gadu 1500 
lati. Pusi samaksājam. Esmu    
arī Daugavas Vanagu piederī
gā. Mazmeitiņai bankas konts: 
Latvija, LV3100, Tukums. 
S w d b a n k  LV 7 3 H A B A 
0551014736204. Justīne Spriesle.

Bitte um Beihilfe an „Briva 
Latvija”

Ich wäre Ihnen dankbar, falls 
Sie meiner Enkelin Justine mit 
Geld für das Studium helfen 
könnten. Sie muβ in diesem 
Jahr 1500 Ls bezahlen. Ich bin 
Rentnerin und habe mit 
Schwie rigkeiten eine Hälfte 
von 1500 Ls bezahlt. Am näch
sten Jahr wird Justine im vie r
ten Lehrgang sein und sie muβ 
2000 Ls bezahlen. Das ist für 
uns sehr groβes Geld. Deshalb 
bitten wir um Beihilfe.

Ich bin auch Mitgliederin der 
Organisation „Daugavas Va  na
gi”. Bankkonto der Enkelin: 
LETTLAND, LV3100, Tu 
kums, SwdbankLV73HABA 
0551014736204. Justine Spriesle. 


